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 درخشش فولاد هرمزگان
 در ایفای مسئولیت های اجتماعی 
ش��ورای ام��ر به مع��روف و نهی از منکر ش��رکت فولاد 
هرمزگان با حضور حجت الاس��ام کریمی دبیر س��تاد امر 
به معروف و نهی از منکر اس��تان هرم��زگان، فرزاد ارزانی 
مدیرعام��ل فولاد هرمزگان و س��ایر اعضای این ش��ورا در 
محل سالن کنفرانس این شرکت برگزار شد. حجت الاسام 
کریمی نقش فولاد را در اقتصاد کشور بی بدیل دانست و با 

اظهار اینکه تولیدکنندگان در راس مبارزه... 7

 نقطه مشترک مجلس
 و وزارت صنعت برای درمان فولاد 
تدوین طرح جام��ع فولاد و برگزاری جلس��ات مختلف 
مدیران وزارت صنعت، معدن وتجارت با اعضای کمیسیون 
صنای��ع و معادن مجل��س حاکی از آن اس��ت که مجلس 
ش��ورای اس��امی بر تصویب این طرح اصرار دارد. چندی 
پی��ش وزارت صنعت ب��ا تدوین و اباغ ش��یوه نامه فولاد 
حواش��ی بس��یاری را ایج��اد ک��رد. حتی گفته می ش��ود 

7داریوش اسماعیلی معاونت سابق معدنی این وزارتخانه...
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پایش سالانه عملکرد 
پژوهشی

 حرکت قطار خودکفایی
 روی ریل ملی

در چهارمی��ن دوره ممیزی HSEE واحدهای 
تابعه ایمیدرو ما با پدیده همه گیری کرونا روبه رو 
بودی��م و از این جهت امکان اعزام کارشناس��ان 
ب��ه واحدها ب��رای انجام ممیزی وجود نداش��ت.  
ب��ا بروز برخی مش��کات رفته رفته ب��ا همکاری 
مدیری��ت منابع انس��انی ایمیدرو بس��تر مجازی 
ایجاد و در مدت یک ماه فرم های خوداظهاری به 
ش��رکت های تابعه ارسال شد.  در روزهای پایانی 

دی  ۲۰ واحد برتر در چهارمین دوره...

آرزوی دیرینه آتش��کاران کارخانه ذوب آهن با 
تکمیل آخرین پازل تولید ریل تحقق یافت و صفر 
و ۱۰۰ خودکفایی در صنعت حمل ونقل ریلی به 
وقوع پیوس��ت. ذوب آهن اصفهان به عنوان نماد 
سخت کوشی و تاش ایرانیان دستیابی به تولید 
فولاد در ایران ش��ناخته شده است. مادر صنعت 
فولاد ایران منش��اء تغییرات صنعتی، اجتماعی و 
فرهنگی بسیاری درایران شد، تغییراتی که دامنه 
آن تاکن��ون یعن��ی در بیش از 5دهه مس��تمر و 

همچنان ادامه دارد...
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 حفره های عمیق
 در زنجیره تولید

مقاومت در برابر ارزانی ارز

جهت یابی بازار طلا
پیش بینی وضعیت فلز زرد  در سال 2021

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

آقای دولت
ح��الا که مجلس هم لایحه بودجه را رد کرده 
و تقریبا همه نمایندگان مخالف و حتی موافق از 
بای ارز۴۲۰۰ تومانی جهانگیری و ویرانگری آن 
در اقتص��اد گفتند و نالیدند و همگی دلیل تورم 
و گرانی را باز بودن سفره گشاده برای خودی ها 
ف��رض و به صراح��ت اعام کردند ک��ه تا پایان 
س��ال ۹۹ ارز ۴۲۰۰ تومانی برای گوشت و مرغ 
و روغن و نان و پنیر وجود داشته و سوال کردند 
ک��ه چرا م��رغ کیلویی ۳5 هزار توم��ان و روغن 
نای��اب و تخم م��رغ کمیاب و مایحت��اج عمومی 

گران شده است؟
آقای دولت

خودتان بهتر می دانی��د که هر بایی قرار بود 
سر ارز و س��که و طا و مسکن بیاورید، با نحوه 
قیمت گذاری ارز جهانگیری به اس��تناد مصاحبه 
آقای س��یف، رئیس بانک مرکزی وقت آوردید. 
ه��ر مقدار که نیاز ریالی بودجه بود، در این چند 
سال، ارز را بالا و پایین کردید و به هر قیمت که 
دل تان خواس��ت فروختید. هر قدر که برادران و 
صبحانه خوران اتاق ها نیاز داشتند، کمک کردید.
ارز ارزان دادی��د. یک آدم سیاس��ی را که روز 
قبل س��فیر می ش��ود، روز بعد در بانک مرکزی 
گذاش��تید که یا اولی غلط ب��وده یا دومی غلط 

است. 
 ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود
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ادامه از صفحه اول
  مس��کن را تا جایی که می ش��د گران کردید که ساختمان های 
در تمل��ک دول��ت و بانک ها را بفروش��ید و برج س��ازان ثروتمند را 

ثروتمندتر کنید. 
ب��ه بانک های ورشکس��ته کمک کردید تا بدهی های ش��ان را از 
جیب مش��تریان بپردازند و تراز مالی ش��ان را با گرانفروش��ی ارز و 
املاکی که در اختیار داش��تند مثبت کنند. با بس��تن دروازه های 
کشور و غیررقابتی کردن صنعت ورشکسته خودروسازی،  اتومبیل 
بی کیفیت را با گران ترین نرخ و در نوبت به فروش رس��اندید. پنیر و 
هندوانه و گردو و ش��کر را هم از صبحانه مردم حذف کردید و نان و 
چای تلخ در کام ملت باقی گذاش��تید.  ارزش پول ملی را از صفر هم  
پایین تر بردید و بعد نمی دانم با چه رو و اعتماد به نفسی در تریبون 

مجلس فریاد می زنید که ما ارزش پول ملی را تقلیل نداده ایم! 
آقای دولت

آیا وقت آن نش��ده که دس��ت از س��ر پول ملی، گرانفروشی ارز، 
ایج��اد بازاره��ای کاذب، فراهم کردن ش��رایط تورمی و حمایت از 
سرمایه داران اتاق های بازرگانی که تا پشت در اتاق رئیس جمهوری 

هم نفوذ دارند، بردارید؟
ت��ا کی باید م��ردم ت��اوان صبحانه خ��وری اعضای دول��ت را با 
سرمایه داران از خدا بی خبر که معلوم نیست سرمایه خود را از کجا 

آورده اند، بپردازند؟
آیا وقت آن نش��ده که قوه قضاییه به موضوع »از کجا آورده اید«، 
حداقل در ارتباط با مقامات دولتی که به آلاف و اولوف رس��یده اند، 

رسیدگی کند؟
آیا وقت آن نش��ده که انواع ارزهای جهانگی��ری و نیمایی و بازار 

آزاد یکسان شود؟
آیا وقت آن نیست که در لایحه بودجه ۵ نوع ارز را قیمت گذاری 

نکنید؟
آیا وقت آن نیست که حداقل به نظر رئیس جمهوری که ارز را ۱۵ 

هزار تومان اعلام کرد، احترام بگذارید؟ 
آیا وقت آن نیس��ت که بانک مرکزی پای خود را از روی سیم ارز 

و سکه و طلا بردارد؟
آیا به خاطر هزاران دانش آموز و دانش��جو و مشاغل جدید، نباید 
ورود موبایل و کامپیوتر و لوازم جانبی را به عنوان نیاز روزمره همان 
دس��تور )کار و تحصی��ل از راه دور( خودتان بدون دریافت عوارض 

گوناگون آزاد کنید؟
آیا نباید به جای ماش��ین های لوکس، رایان��ه و موبایل به عنوان 

ابزار علم و دانش برای دانش آموزان و دانشجویان وارد بازار کنید؟
آی��ا قرار نب��ود از ورود هر جنس��ی که امکان تولید در کش��ور را 
دارد، جلوگیری و به واردات هر جنس��ی که امکان تولید ندارد، در 

گمرکات کمک شود؟
آی��ا دریافت ۶، ۷ میلی��ون تومان برای رجیس��تری کردن یک 
موبایل، کلاهب��رداری مخابرات در روز روش��ن برای دریافت پول 

بیشتر نیست؟ 
تا کی مردم باید خس��ارت و تاوان ندان��م کاری و عدم مدیریت، 
مسئولان را بپردازند؛ آن هم مردمی که هر روز لاغر و لاغر تر شده اند.

باز هم برویم  دعا کنیم؟
باز هم آدرس کاخ سفید را می دهید؟

باز هم اگر دستور بدهید ارز فورا ارزان می شود؟
باز هم رئیس کل منتخب ش��ما می فرماین��د کف خاصی برای 

نرخ ارز نداریم؟
باز هم می فرمایند حباب است؟

باز هم می فرمایند تخلیه روانی است؟
باز هم فرمایش می کنند...

ت��ا کی باید کارگر و کارمند، بابت حقوق ماهانه ای که می گیرد از 
دولت قدردانی کند؟

تا کی باید بابت فشارهای دولتی، خم به ابرو نیاوریم؟
تا کی باید گرانی های ناش��ی از ع��دم حمایت از مصرف کننده را 

تحمل کرد؟
تا کی سازمان های دولتی آب و برق و تلفن و گاز و بنزین و موبایل 
و بلیت قطار و هواپیما و هر آنچه که انحصاری است را به چند برابر 

نرخ به مردم عرضه کنند و منت هم بگذارند؟
تا کی هزینه های مردم را با خارج از کشور مقایسه می کنید؟

تا کی دس��تمزد م��ردم را با ریال پرداخ��ت و هزینه ها را دلاری 
دریافت می کنید؟

تا کی ارتقای فرهنگ، هنر، تئاتر، س��ینما، نقاشی، موزه، گالری، 
موس��یقی، آموزش، دانشگاه، مدرسه، دارو، کتاب، روزنامه، مجله و 

هزارموضوع دیگر در اولویت دولت نیست؟
تا کی باید تحمل کرد؟ 

چند بار بگوییم اگر مسئولان تصمیم گیری بلد نیستند، تصمیم 
نگیرند.

چند بار بنویسیم که مسئولان اگرحرف زدن بلد نیستید، حرف 
نزدن را تمرین کنند.

چن��د بار بگوییم که یک بار مثل بقیه مردم به کوچه و بازار بروید 
و حرف مردم را بشنوید.

چند بار بنویسیم که خرید نکردن مسئولان از بازار میوه و تره بار، 
نانوایی، میوه فروشی، قصابی و بقالی در برنامه های تلویزیونی ژست 

ندارد؛ خجالت دارد.
چن��د بار بگوییم که حفظ منافع مل��ی، روابط عمومی، ارتباط با 
رس��انه و پاس��خگویی مهم ترین وظیفه یک مسئول و سیاستمدار 

است.
آقایان و خانم های مسئول در دولت، به منافع ملی و پاسخگویی 

به ملت فکر کنید.

معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به اینکه استان کرمان 
در بخش معادن، سنگ آهن و مس استانی پرظرفیت است، 
گفت: نیروهای تحصیلکرده و متخصص در استان کرمان نیز 

از مزیت های کم نظیر این استان است.
به گزارش پایگاه اطلاع رس��انی دولت، اسحاق جهانگیری 
در جلس��ه دی��دار اعضای مجمع نمایندگان اس��تان کرمان 
در مجلس ش��ورای اسلامی، اس��تان کرمان را از استان های 
پرظرفیت و مهم کش��ور برشمرد و گفت: روند توسعه استان 
کرمان در سال های اخیر از شتاب مناسبی برخوردار شده که 

لازم است این روند با سرعت بیشتر ادامه پیدا کند.
معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به اینکه استان کرمان 
در بخش معادن، س��نگ آهن و مس استانی پرظرفیت است، 

خاطرنشان کرد: نیروهای تحصیلکرده و متخصص در استان 
کرمان نیز از مزیت های کم نظیر این استان است.

جهانگیری با تأکید بر اینکه مشکل کم آبی استان کرمان از 
مهم ترین مس��ائل این استان محسوب می شود، تصریح کرد: 
انتق��ال آب از خلیج فارس به اس��تان کرم��ان طرحی مهم و 
بزرگ بود که در دوره ای کوتاه به اجرا رسید و پیام روشنی را 
در کش��ور به همراه داشت که باید از منابع آب دریای عمان، 
خلیج فارس و آب های آزاد در جهت توس��عه کش��ور بیش از 

پیش استفاده کنیم.
تکمی��ل  ک��رد:  اظه��ار  رئیس جمه��وری  اول  مع��اون 
زیرساخت های استان کرمان نظیر راه و راه آهن از مهم ترین 
نیازهای توس��عه و پیش��رفت استان اس��ت که در این زمینه 

اتصال جیرفت به بندر جاس��ک از طریق خطوط ریلی یکی 
از برنامه ه��ای مهم دولت اس��ت. جاس��ک در آینده یکی از 
مهم ترین قطب ه��ای حمل ونقل دریایی خواهد بود و دولت 
طرح ها و برنامه های بسیار پراهمیتی نظیر صادرات نفت خام 
از جاسک و ایجاد بندری بزرگ در این منطقه را در دستور کار 
خود دارد.جهانگیری با یادآوری اینکه استان کرمان در بخش 
گازرسانی نیازمند توجه بیشتری است، گفت: این کاستی در 
بخش روستایی بیشتر است که لازم است با تمرکز جدی از 
سوی وزارت نفت شاهد گازرسانی به مناطق روستایی استان 
کرمان باشیم. معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه استان 
کرم��ان با وجود کم آبی، اس��تانی مهم در بخش کش��اورزی 
اس��ت، اظهارکرد: البت��ه گاهی آس��یب هایی به محصولات 

کش��اورزی استان وارد می شود و اتفاقاتی نظیر سرمازدگی و 
توفان ش��ن که نمونه آن به تازگی در منطقه رودبار مشاهده 
ش��د، باعث خس��ارت به کشاورزان اس��تان می شود. در این 
جلس��ه که معاون رئیس جمهوری در امور مجلس نیز حضور 
داش��ت، نمایندگان مردم اس��تان کرمان در مجلس شورای 
اسلامی به بیان مهم ترین مسائل و  کاستی های کلان استان 
پرداختند و دغدغه های حوزه های انتخابیه خود را نیز مطرح 
کردن��د. ایجاد راه آهن، تکمی��ل راه های مواصلاتی، کمک به 
خودروسازی استان، افزایش تخت های بیمارستانی و توجه به 
بخش آب، برق و گاز استان از مهم ترین مطالبات نمایندگان 
اس��تان کرمان در مجلس ش��ورای اس��لامی بود که در این 

جلسه مطرح شد.

دبیر انجمن س��نگ ایران گفت: انجمن س��نگ ایران، به عنوان 
عالی تری��ن نه��اد صنف��ی و تخصصی حوزه س��نگ در کش��ور، با 
ه��دف حمای��ت از ایده های خلاق و نوآوران��ه معماران، طراحان 
و هنرمندان ایران که از کش��ورهای بس��یار غنی جهان به لحاظ 
منابع طبیعی س��نگ به ش��مار می رود، »فس��تیوال ملی طراحی 
سنگ ایران« را با موضوع »ساخته های سنگی کوچک مقیاس« 
برگزار می کند. احمد ش��ریفی در گفت وگو با ایراس��ین افزود: این 
رویداد ملی، به همت کمیس��یون هنر و معماری انجمن س��نگ 
ایران و حمایت معنوی کمیس��یون ملی یونس��کو، دانش��گاه های 

برتر کشور، سفارت های ایتالیا و اسپانیا و با حضور جمع کثیری از 
نخبگان، اس��تادان دانشگاهی، کارآفرینان، معادن و شرکت های 
تخصصی حوزه س��نگ برگزار خواهد ش��د و علاوه بر ابعاد ملی، 
در زمینه چش��م انداز بین المللی آن و باهدف شناس��اندن ایده ها 
و طرح های خلاق و نیز معرفی انواع متنوع و بی نظیر س��نگ های 
ایرانی به جهانیان، برگزار خواهد شد. به گفته وی، در این فستیوال، 
معماران، طراحان و هنرمندان خلاق کش��ور، طرح ها و ایده های 
خود را در مرحله اول تا تاریخ ۲۰ اسفندماه ۱۳۹۹ به صورت فایل 
تصویری در قالب فایل سه بعدی سازی شده رایانه ای یا عکس از 

 مدل و ماکت و یا اتود دستی، از طریق وبسایت فستیوال به آدرس
 /https: //stoneassociation.ir/StoneDesignFestival  
ارس��ال می کنن��د و پس از انتخاب آث��ار برگزیده، در مرحله دوم، 
س��اخت آثار با اس��تفاده از س��نگ های منتخب از معادن س��نگ 
کش��ور ک��ه در اختی��ار طراحان و هنرمندان ق��رار خواهد گرفت، 
آغاز ش��ده و آثار س��اخته شده توسط هیات داوران فستیوال مورد 
داوری ق��رار می گی��رد. دبیر انجمن س��نگ ایران افزود: در نهایت 
در تیرم��اه ۱۴۰۰ ع��لاوه بر انتش��ار در کتاب فس��تیوال، در قالب 
»نمایشگاه فستیوال ملی سنگ ایران« به نمایش عموم گذاشته 

خواهند ش��د. همچنین در س��ال ۲۰۲۱ میلادی و در قالب چند 
نمایش��گاه بین المللی، گزیده ای از این آثار در دو کش��ور ایتالیا و 
اس��پانیا که خود از کش��ورهای ش��اخص در حوزه تولید و طراحی 
س��نگ به ش��مار می روند، ارائه خواهند ش��د. گفتنی است ایران با 
برخ��ورداری از ذخای��ر فراوان و متنوع از س��نگ تزیینی در میان 
نخستین کشورهای دارنده این ماده معدنی قرار گرفته و ظرفیت 
بالایی در صنعت س��نگ کش��ورمان وجود دارد. بدیهی اس��ت که 
استفاده بهینه از این ذخایر می تواند ضمن ایجاد اشتغال در کشور، 
زمینه ایجاد ارزش افزوده بالایی را از صنعت سنگ حاصل کند.

معاون اول رئیس جمهوری: 

کرمان در بخش معادن، سنگ آهن و مس پرظرفیت است

گروه معدن

معدن کاوی و ب��ه طورکلی فعالیت های مربوط 
به مع��دن یکی از چالش های تخری��ب و نابودی 
محیط زیس��ت محس��وب می ش��ود که ب��ا وجود 
تصوی��ب قانونی در س��ال ۹۰ مبنی بر اینکه بجز 
مناطق چهارگانه تحت حفاظت محیط زیست در 
سایر مناطق کشور استخراج و استحصال معادن 

از بررسی های محیط زیستی معاف شدند.
ایران به دلیل داش��تن ش��رایط خ��اص زمین 
شناس��ی و منابع غنی از ذخای��ر هیدروکربنی و 
انواع معادن در بین کش��ورهای منطقه از مزیت 
ویژه ای برای س��رمایه گذاری برخوردار اس��ت به 
طوریکه حتی برخی از کارشناسان مطرح دنیا آن 
را به عنوان کشوری معدنی می دانند تا نفت خیز، 
در چند دهه اخیر، با گسترش معادن و استخراج 
از زمین، بسیاری از زیس��تگاه های حیات وحش 
و مرات��ع سرس��بز کش��ور در خطر ناب��ودی قرار 
گرفته اند و بس��یاری از معادن ب��ا رعایت نکردن 
هشدارهای محیط زیستی مشکلاتی را برای منابع 
طبیع��ی به وج��ود آورده اند. تهدیدات ناش��ی از 
س��رعت بی سابقه ای که در استخراج معادن پدید 
آم��ده، به ویژه در مناطق جنگلی غرب کش��ور و 
زاگرس، بر فوائد آن سنگینی می کند. استخراج و 
فرآوری مواد معدنی، به خصوص در معادن روباز 
نقش مهمی در مشکلات زیست محیطی از قبیل 
کاهش سطح جنگل ها، فرسایش خاک و آلودگی 

آب و هوا ایفا می کند.
نابودی بخش مهمی از اکوسیس�تم و  �

محیط زیست
یزدان پن��اه،  محس��ن  خص��وص  ای��ن  در 
محیط زیس��تی درب��اره اثرات مخ��رب معادن بر 
محیط زیست اظهار کرد: معادن با آنکه به عنوان 
منبع��ی مهم و حیاتی تلقی می ش��وند اما بخش 
مهم��ی از اکوسیس��تم و محیط زیس��ت بی نظیر 
مناطق مختلف را به نابودی می کش��اند، علاوه بر 
از بین بردن پوش��ش های گیاه��ی باعث کوچ یا 
انقراض برخی از حیوانات و موجودات نیز می شود 
ب��ه عبارت دیگر اس��تفاده از منابع طبیعی بدون 

تخریب، امری غیرممکن است.
وی اضاف��ه ک��رد: پروژه ه��ای معدن��ی باید با 
ملاحظات زیس��ت محیطی همراه باش��ند به این 
معنا که در استخراج فرآورده های معدنی، باید به 
استانداردهای زیست محیطی توجه کرد موضوعی 

که در بیشتر موارد مورد غفلت قرار می گیرد.
این فعال محیط زیس��ت بیان ک��رد: در قانون 
ماده ای داریم که براس��اس آن معدنکار می تواند 
در دوره اکتش��اف برداشت محدود از معدن انجام 
دهد و زمانی که برداش��ت م��اده معدنی صورت 
می گی��رد وی مج��اب ب��ه احی��ا بخش هایی که 
تخریب در آن رخ داده و خسارت به محیط زیست 

وارد کرده است می شود.
یزدان پناه عنوان ک��رد: باید همزمان با فعالیت 
بهره ب��رداری  و  آن  از  بع��د  و  اکتش��اف  دوره 
فعالیت های بازسازی و احیا محیط زیست اطراف 
معدن در محدوده ای که مجوز صادر شده احیای 

بخش های تخریبی اتفاق بیفتد.
تخریب جنگل ها �

در این ب��اره رحیم ملک نیا، دانش��یار دانش��گاه 
لرس��تان با بیان اینک��ه موضوع مع��دن و منابع 
طبیعی، مس��ئله ای چند وجهی است، افزود: یک 
بخش از این داستان اقتصاد، اشتغال و تامین مواد 
و بخش دیگر حفاظت از عرصه های طبیعی است. 
وجود منافع مالی معدن و نگاه صرفا اقتصادی به 

عرصه های طبیعی دارای معدن، منجر به تخریب 
آنها خواهد ش��د. این تخری��ب که حتی از چرای 
دام و آتش س��وزی در مرتع و جنگل نیز شدیدتر 
خواه��د بود، ن��ه تنها تخریب پوش��ش گیاهی و 
تاثیرات منف��ی بر حیات وح��ش را در پی دارد، 
بلکه با حجم بالای عملیات معدنکاوی، زمینه ساز 
تخریب و فرس��ایش خاک به عنوان با ارزش ترین 
مولف��ه عرصه های طبیعی می ش��ود.  عضو هیات 
علم��ی گروه آموزش��ی مهندس��ی منابع طبیعی 
جنگل داری، دانشکده کشاورزی دانشگاه لرستان 
بیان کرد: سازمان جنگل ها به عنوان متولی اداره 
عرصه ه��ای طبیعی و حلق��ه ای از رنجیره صدور 
مجوز معدن، س��الانه بیش از ۸۰۰۰ درخواس��ت 
معدن کاوی دریافت می کند. با نگاهی به وضعیت 
اس��تان های مختلف و اعتراضات مردمی و فعالان 
منابع طبیعی، روش��ن است که این سازمان توان 
مقابل��ه با بخش زیادی از درخواس��ت ها را ندارد. 
ای��ن ناتوان��ی س��ازمان در برابر درخواس��ت های 
مذک��ور حتی مناط��ق مه��م و دارای ارزش های 
محیط زیس��تی بالا را نیز قربانی کرده است. فشار 
س��ازمان ها و بخش ه��ای دیگر در کن��ار جایگاه 
ضعیف تش��کیلاتی منابع طبیع��ی، منجر به این 

رخداد می شود.
وی با بیان اینکه اگرچه بر اساس قانون، معدن 
باید بخشی از درآمد خود را برای احیا عرصه های 
طبیعی به حس��اب خزانه واریز کند ولی این امر 
هیچ��گاه قادر به احیا عرص��ه معدنکاوی نخواهد 
بود، تصریح کرد: از بین رفتن پوش��ش گیاهی در 
کنار تخری��ب کامل خاک، امر احیا را دش��وار یا 
غی��ر ممکن خواهد کرد. تخریب حاصل از معدن 
کاوی را نمی توان در فاصله زمانی کوتاه احیا کرد 
و در برخ��ی مواقع عرصه تخریب ش��ده هیچگاه 
به حالت قبل از آن بازنخواهد گش��ت. از س��وی 
دیگر مش��خص نیس��ت که آیا ای��ن هزینه واریز 
شده به س��ازمان جنگل ها تعلق خواهد گرفت و 
در صورت اختصاص، ادارات منابع طبیعی هزینه 
را بری احیای عرصه معدن کاوی هزینه خواهند 

کرد یا خیر؟
ملک نی��ا بی��ان ک��رد: مس��ئله دیگ��ر، ن��گاه 
سیاست گذاران و مدیران در سطح ملی و استانی 
اس��ت؛ در مجل��س اقداماتی برای اص��لاح قانون 
مع��دن در حال پیگیری بوده که زمان اخذ مجوز 

را کوتاه و دریافت آن را تسهیل می کند.
این مدرس دانش��گاه بیان کرد: در نگاه مدیران 
اس��تانی نیز معدن مس��ئله مهمی برای تخریب 
مناب��غ طبیع��ی نبوده و با مقایس��ه آن با س��ایر 

پروژه های توسعه همانند جاده، میزان تخریب آن 
را غیر قابل توجه بی��ان می کنند که گواه این امر 
سخنان معاون امور معدنی سازمان صنعت معدن 

و تجارت لرستان در سالیان گذشته است.
عض��و هیات علمی گروه آموزش��ی مهندس��ی 
منابع طبیعی جنگلداری، دانش��کده کش��اورزی 
دانشگاه لرستان خاطر نشان کرد: اگرچه نمی توان 
به ط��ور کلی مان��ع فعالیت های معدن��کاوی در 
عرصه ه��ای طبیع��ی ش��د ول��ی لازم اس��ت در 
تمام��ی مراحل فرآیند مجوز، بهره برداری و احیا، 
نظارت های سختگیرانه صورت گرفته و از قربانی 
کردن اکوسیس��تم های ارزنده برای معدن کاوی 

اجتناب کرد. 
معدنکاوی هیچ منافاتی با محیط زیست  �

ندارد
بختیار رازانی، سرپرست سازمان صنعت، معدن 
و تجارت لرس��تان، معدن کاوی را اساس��ی ترین 
بخش ه��ای اقتص��ادی کش��ور عنوان ک��رد و با 
بیان اینک��ه تنوع ماده معدن��ی نظیر طلا، مس، 
آهن، س��رب، روی، س��نگ های تزئین��ی، مصالح 
س��اختمانی)گچ و آهک(، نمک، تالک، فلدسپات 
و... در ایران فراوان اس��ت، افزود: باید معدنکاوی 

را با رعایت شرایط زیست محیطی رونق دهیم.
وی ادام��ه داد: براس��اس م��اده ۲۴ قان��ون، 
بجز معادنی ک��ه در مناط��ق چهارگانه حفاظت 
محیط زیست واقع شده اند سایر معادن با استعلام 
و با بررسی اولیه و کارشناسی محیط زیست اجازه 

اکتشاف و بهره برداری از آنها داده می شود.
رازان��ی اضافه کرد: صدور پروانه های اکتش��اف 
مع��ادن و بهره ب��رداری از آنه��ا ب��دون اس��تثناء 
باید با موافقت دس��تگاه های ذیرب��ط مندرج در 
م��اده ۲۴ قان��ون معادن از جمل��ه منابع طبیعی 
و محیط زیس��ت باش��د؛ البته معدن��کاران مکلف 
هس��تند که محیط معدنی ک��ه احتمالا تخریب 
می کنند نس��بت به ایجاد فضای سبز مناسب در 
آن منطقه اقدام کنند؛ حتی قس��متی از حقوقی 
که دول��ت از معدنکاران اخ��ذ می کند به منظور 
ترمیم همین عرصه های معدنی است که به ناچار 
قس��متی از محیط زیست را دچار دگرگونی کرده 

است.
سرپرس��ت س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
هی��چ  مع��دن کاوی  ک��رد:  تصری��ح  لرس��تان 
منافاتی با ش��رایط محیط زیس��تی ن��دارد و باید 
با حف��ظ محیط زیس��ت انس��انی و حیات وحش 
 ای��ن کار را انج��ام و نگذاریم مع��ادن از رونق ب

یفتند.

استخراج بدون مجوز ماده معدنی �
وی گفت: در لرس��تان ۲۷۶ پروانه بهره برداری 
معدن از سوی س��ازمان صنعت ، معدن و تجارت 
صادر شده است که بیش از ۶۰ درصد آنها یعنی 
بی��ش از ۱۷۰ معدن فعال هس��تند ک��ه عمدتا 
مصالح ساختمانی شامل سنگ های تزیینی و نما، 
سنگ لاشه، سنگ آهک، شن و ماسه های کوهی 
و رودخانه ای، فلدس��پات، گچ، تالک و سایر مواد 

معدنی هستند.
رازانی خاطر نش��ان کرد: به طور متوسط سالانه 
نه میلیون تن از معادن فوق برداش��ت می ش��ود 
و بیش از ۲۲۰۰ اش��تغال مستقیم در آنها ایجاد 

شده است.
سرپرس��ت س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
لرس��تان اضافه کرد: براس��اس م��اده ۱۹ قانون 
معادن هر کسی بدون مجوز مبادرت به استخراج 
ماده معدنی کند به منزله تصرف عدوانی در اموال 
دولتی و جرم مش��هود محسوب می شود و نیروی 
انتظامی مکلف اس��ت که با این خاطیان برخورد 

کند.
جلوگیری از فعالیت معادنی  �

طبیع��ی  محی��ط  رئی��س اداره  زن��د،  امی��ر   
محیط زیس��ت لرستان نیز در خصوص مجوزهای 
داده ش��ده ب��ه برخی مع��ادن خ��ارج از ضوابط 
محیط زیست با بیان اینکه چنانچه مجوزی صادر 
شده مربوط به س��ال های قبل از معرفی مناطق 
چهارگان��ه بوده که ت��ا پای��ان دوره بهره برداری 
مندرج در پروانه متقاضی مجاز به فعالیت اس��ت، 
اف��زود: در مناطق چهارگانه اس��تان س��ه معدن 
داخل منطقه و یک معدن در حاشیه قرار دارد که 
تمام مجوزهای آنان در س��ال های قبل از معرفی 

منطقه اخذ شده است.
وی بیان کرد: معادن ۴۰۸ به پایان رسیده که 
مراتب احیا و بازسازی و جریمه های آن از طریق 

مراجع قضایی در حال پیگیری است.
رئی��س  اداره محی��ط طبیع��ی محیط زیس��ت 
لرس��تان با تاکید بر اینک��ه از فعالیت معادنی که 
بازه زمانی مجوز بهره برداری آنها به پایان رسیده 
جلوگیری ش��ده اس��ت، عنوان کرد: برای نمونه، 
مع��ادن تعاونی ۴۰۸ واقع در منطقه س��فیدکوه 
خرم آب��اد نیز به دلیل اتمام زم��ان پروانه تعطیل 

است.
معرف�ی س�ه مع�دن ب�ه دادگس�تری  �

لرستان
همچنین مهنار تق��ی زاده، رئیس اداره حقوقی 
محیط زیست لرستان با بیان اینکه محیط زیست 

با معدن کاوی در مناط��ق تحت مدیریت مخالف 
اس��ت و مجوز ص��ادر نمی کن��د، تصری��ح کرد: 
مجوزهایی ک��ه صادر ش��ده در مناطق حفاظت 
ش��ده محیط زیست مربوط به زمانی است که این 

مناطق حفاظت شده اعلام نشدند.
وی ادامه داد: تاکنون ده ها معدن در استان به 
دلیل اینکه زمان بهره برداری آنها به پایان رسیده 

تعطیل شده است.
تق��ی زاده درب��اره جریمه محیط زیس��ت برای 
معادنی ک��ه منجر به تخریب ش��دند، اظهار کرد: 
اداره کل حفاظت محیط زیس��ت لرستان براساس 
م��اده ۶۹۰ قانون مج��ازات اس��لامی و ماده ۱۶ 
قانون حفاظت و بهس��ازی ۳ مع��دن را به دلیل 
خس��ارت ب��ه درخت��ان، از بین بردن زیس��تگاه 
جانوران وحشی و لانه آنها به دادگستری لرستان 
معرفی کرده اس��ت. متاسفانه با وجود اصول ۴۵و 
۵۰ قانون اساس��ی و الزامات زیست محیطی که 
مطرح می کنند، بخش های مختلف شامل وزارت 
صنای��ع و مع��ادن، س��ازمان جنگل ه��ا و مراتع، 
وزارت نی��رو ...، به فعالیت های مخالف این اصول 
می پردازن��د و در بعضی مواقع نیز بخش��ی نگری 
در تصویب و تفس��یر قوانین سبب به وجود آمدن 
 تع��ارض و تداخل امور محوله در این س��ازمان ها 

شده است.
رعایت فرضی ضوابط زیست محیطی  �

حمیدرض��ا کاظمی، نماینده م��ردم پلدختر و 
معمولان در مجلس ش��ورای اسلامی در این باره 
گف��ت: لرس��تان دارای یک س��ری ظرفیت ها در 
حوزه معدن است؛ برداشت از آنها شرایط خاصی 
دارد که باید نظارت بر انجام این کار وجود داشته 

باشد.
وی ادامه داد: وضعیت لرستان و شرایط خاص 
این منطقه به گونه ای است که باید محیط زیست 
در اولوی��ت ق��رار گیرد و با رعایت نکات زیس��ت 

محیطی از ظرفیت های لرستان استفاده شود.
نماین��ده م��ردم پلدختر و معم��ولا در مجلس 
ش��ورای اسلامی با اش��اره به اینکه افرادی مجوز 
برداش��ت از معادن را می گیرند اما دس��تگاه های 
ذیربط نظارت دقیقی روی آنان ندارند که شرایط 

محیط زیستی رعایت شود.
کاظمی با بیان اینکه ش��رایط اقلیمی، جنگل و 
طبیعت لرس��تان در کشور و دنیا منحصر به فرد 
اس��ت و این می طلبد که ما به جای معدن کاوی 
بتوانیم از صنعت توریس��تم و گردش��گری بهره 
ببریم و ضرورت دارد دس��تگاه های زیربط رعایت 
ضوابط و مس��ائل زیست  محیطی را در همه کارها 

داشته باشند.
مع��دن کاوی ش��اید منب��ع اقتص��ادی ب��رای 
مردم داش��ته باش��د ولی نباید از خطرات زیست 
محیط��ی فعالیت معادن غافل ب��ود. مواد معدنی 
مختلف بسته به ش��رایط، دارای آثار و پیامدهای 

زیست محیطی متفاوتی است. 
معادن و صنایع معدنی به دلیل داش��تن اثرات 
تخریبی گوناگون و گس��ترده بر محیط زیس��ت، 
نیازمن��د توج��ه ویژه ای هس��تند برخ��ی از این 
اث��رات ش��امل تولید زهاب اس��یدی، فرس��ایش 
و تخری��ب س��اختار خ��اک منطقه، نشس��ت در 
س��طح زمین، از دس��ت رفتن تنوع زیستی محل، 
آلودگ��ی آب های س��طحی و زیرزمینی توس��ط 
مواد ش��یمیایی، آلودگی هوا و نظایر آن، انتش��ار 
فلزات سنگین در آب، خاک و... است که ضرورت 
دارد متقاضی��ان و دس��تگاه های ذیرب��ط نهایت 
 رعای��ت مس��ائل و ضواب��ط زیس��تی محیطی را 

داشته باشند.

فستیوال ملی طراحی سنگ ایران برگزار می شود

محیط زیست قربانی معدنکاوی

مقاومت 
در برابر ارزانی ارز

سرمقاله
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تحریم ها مانع ورود سرمایه ها به معادن

تامین مالی 375 واحد صنعتی و معدنی از بازار سرمایه اکتشاف مهم ترین اولویت زنجیره فولاد

عض��و هی��ات نماین��دگان ات��اق بازرگان��ی ای��ران گفت: 
ش��رکت های معدنی و فلزی در تحریم هستند و اگر به ایران 
ورود پیدا کنند به دلیل تحریم های یک طرف امریکا مشمول 
جریمه می ش��وند ضمن اینکه ش��رکت های خارجی فعال در 
بخش معدن باید مطمئن باش��ند حضورشان در نمایشگاه ها 
برای آنها دستاورد داشته باشد و منجر به سرمایه گذاری شود.

فری��ال مس��توفی در گفت وگو ب��ا بیرونی��ت تصریح کرد: 
تحریم ها مانع جدی در مس��یر ورود س��رمایه های خارجی به 
بخش معدن اس��ت ضمن اینکه محدودیت ه��ای داخلی نیز 
عامل دومی اس��ت که مانع از ورود سرمایه گذاران خارجی به 

کشور می شود.
مستوفی ادامه داد: با وجود محدودیت هایی همچون ازدیاد 

بخش��نامه ها، قوانین دس��ت  و پاگیر، تورم و رش��د نقدینگی و 
مس��ائلی از این دس��ت که منجر به بی ثباتی شرایط اقتصادی 
شده است حتی ش��رکت های داخلی نیز برای سرمایه گذاری 
ریسک نمی کنند بنابراین این محدودیت های داخلی ریسک 
سرمایه گذاری برای شرکت های خارجی را نیز افزایش داده و 

باعث فرار سرمایه ها می شود.

عض��و هیات نماین��دگان اتاق ای��ران عنوان کرد: مس��ئله 
اف ای ت��ی اف صرفا یکی از مواردی اس��ت که برای تس��هیل 
ورود س��رمایه های خارجی به کش��ور باید حل و فصل ش��ود 
چون اف ای تی اف اس��تاندارد بانکی جهانی اس��ت و حتی اگر 
تحریم های امریکا هم نباش��د نپیوستن به اف ای تی اف رابطه 

کشور ما را با سیستم بانکی دنیا قطع می کند.

ی��ک فعال اقتصادی گفت : در کش��ور ما 
به اکتش��اف آنط��ور که باید و ش��اید توجه 
نمی ش��ود و این در حالی است که اکتشاف 
مهم ترین جایگاه را در زنجیره ارزش افزوده 
م��واد معدنی دارد به گونه ای که براس��اس 
معتب��ر  دانش��گاه های  علم��ی  تحقیق��ات 
خارج��ی از ه��ر یک دلار هزین��ه ای که در 
بخش اکتشاف می شود ۸ دلار درآمد ایجاد 

می شود.
پ��روا س��لطانی در گفت وگو ب��ا بیرونیت 
تصری��ح کرد: اکتش��اف در هر بخش معدن 
مهم تری��ن اولوی��ت به ش��مار م��ی رود؛ در 
زنجی��ره فولاد و تا اف��ق ۱۴۰۴ برای تولید 
ف��ولاد، اهداف رویایی در نظر گرفته ش��ده 
است که وقتی به صورت معکوس محاسبات 
انجام می ش��ود به این نتیجه می رس��یم که 
ب��رای تولی��د این می��زان فولاد ت��ا ۱۴۰۴ 
س��نگ آهن در بخش زنجی��ره معدن وجود 
ندارد. س��لطانی عن��وان کرد: ب��رای تولید 
۵۵ میلیون ت��ن فولاد تا اف��ق ۱۴۰۴ باید 
اکتشافات به صورت جدی صورت می گرفت 
درواقع اکتش��افات تکمیلی در مناطقی که 

ب��ه صورت فعل��ی رزروی دارن��د باید انجام 
شود و سپس بهره برداری درست با فناوری 
جدید باید انجام ش��ود درواقع چون کشور 
ما از مناطق خش��ک زیادی برخوردار است 
و ب��ا معضل کمی آبی مواجه هس��تیم باید 
استفاده از فناوری های جدید در دستور کار 
قرار گی��رد. این فعال اقتص��ادی بیان کرد: 
ب��رای جانمایی ۸ طرح ف��ولادی که حدود 
2 ت��ا 3 طرح را توانس��تند ب��ه بهره برداری 
برس��انند بهتر این بود ک��ه از فناوری های 
جدید اس��تفاده می ش��د و ای��ن طرح ها در 
مناطقی جانمایی می ش��د از لحاظ نزدیکی 
ب��ه معادن، مجاورت با دری��ا، نزدیکی به به 
بنادر ب��رای حمل ونق��ل مناس��ب تر بودند 
چ��ون اینها مورادی هس��تند ک��ه منجر به 
کاه��ش قابل توجهی در هزینه ها می ش��ود. 
سلطانی افزود: در کمال تأسف، جانمایی ها 
کارشناس��ی نبوده اس��ت، مناطق��ی مانند 
سیستان و بلوچستان ظرفیت های خوبی در 
بخش معدن دارد یا چابهار از لحاظ نزدیکی 
به دریا و معادن س��نگ آهن و دسترسی به 

نیروی کار فراوان مناسب است.

مع��اون ط��رح و برنامه وزارت صنع��ت، معدن و 
تج��ارت گفت: به مناس��بت دهه مب��ارک فجر ۶۷ 
ط��رح بزرگ صنعتی و معدنی در سراس��ر کش��ور 
با س��رمایه گذاری بالغ بر ۶۰ ه��زار میلیارد تومان 
و اش��تغالزایی مس��تقیم برای ۱۵ هزار و ۵۷3 نفر 
به بهره برداری می رس��ند. به گزارش ش��اتا، سعید 
زرن��دی گفت: 2۹ مورد از واحده��ای آماده افتتاح 
در ح��وزه صنایع معدنی فعال هس��تند، ۱2 نیز در 
حوزه صنایع پایین دست نفت و پتروشیمی و مابقی 
در س��ایر حوزه ها به کار تولید مشغول هستند. وی 
اف��زود: از ای��ن واحدهای آم��اده بهره ب��رداری، ۸ 
واحد در اس��تان کرمان، ۶ واحد در اس��تان زنجان، 
۷واحد در خراس��ان رضوی و ۶ واحد در استان های 
آذربایجان ش��رقی و یزد به عنوان بیش��ترین سهم 
از تع��داد طرح های آماده بهره برداری هس��تند که 
تعدادی از آنها با دس��تور رئیس جمهوری، تعدادی 
با حضور رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت 
و برخی نیز با حضور معاونان وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و مسئولان استانی به بهره برداری خواهند 
رس��ید. زرندی ادامه داد: تامین مالی کلیدی ترین 
موضوع برای تداوم فعالیت و توسعه سرمایه گذاری 
واحدهای صنعتی و معدنی در کشور به شمار می آید 

و ب��ا توجه به دغدغه های موجود برای فعال س��ازی 
کام��ل ظرفیت ه��ای تولیدی واحده��ا و همچنین 
سرمایه گذاری های جدید هر 2 بخش یک وابستگی 
به سیس��تم تامین شبکه بانکی کشور دارند. معاون 
طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت تصریح 
کرد: موضوع تامین نقدینگی و گردش مالی شریان 
حیاتی بخش تولید اس��ت؛ طبق برآورد انجام شده 
برای حفظ تولید به میزان سال گذشته بالغ بر ۶۰۰ 
هزار میلیارد تومان تامین نقدینگی مورد نیاز است 
و این غیر از س��رمایه گذاری های جدید است که از 
ملزومات توسعه اقتصادی کشور است. زرندی گفت: 
در بالاترین میزان، حدود 3۰۰ هزار میلیارد تومان 
تأمین مالی توسط ش��بکه بانکی انجام می شود که 
ی��ک فاصله ب��زرگ در این بخش وج��ود دارد. وی 
افزود: جلب همکاری بیشتر و جهت دهی مناسب به 
منابع تخصیصی بانک ها همواره در اولویت بوده که 
از جمله آن تعیین صنایع پیش��رو به عنوان مصداق 
اولویت در دستور کار وزارت صنعت، معدن و تجارت 

بوده است.
زرندی ادامه داد: کار مهمی که در یک سال و نیم 
گذشته انجام ش��ده و توفیقات خوبی هم به دست 
آمده اس��ت وصل کردن بخش تولید به تامین مالی 

از بازار سرمایه می باشد که با توجه به عدم استقبال 
ش��رکت ها از این بازار، در ط��ول این مدت علاوه بر 
کار فرهنگی و تعریف برخی مش��وق ها، تمرکز روی 
شرکت های دارای بیش از ۱۰۰ نفر نیروی کار فعال 
در دستورکار بود و خوشبختانه درحال حاضر 3۷۵ 
شرکت در این فرآیند قرار گرفته اند که در مقایسه 
با اعداد 2۰ تا 3۰ ش��رکت فع��ال در این حوزه در 
گذش��ته، طی این مدت عدد بزرگ و قابل اعتنایی 
به شمار می آید. وی تصریح کرد: این امر با 2 هدف 
اصلی، معرفی شرکت ها در بورس و افزایش سرمایه 
آنها از طریق سرمایه های مردمی و همچنین انتشار 
اوراق با اولویت شفاف سازی سرمایه گذاری ها دنبال 

شده است.
مع��اون ط��رح و برنامه وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت ایران کرد: س��ال گذش��ته ب��رای واحدهای 
ب��زرگ بالغ و 2 هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان انتش��ار 
اوراق انجام ش��ده بود که امسال این رقم به عددی 
بی��ش از ۸ هزار و 2۰۰ میلیارد تومان رس��یده که 
جای امیدواری اس��ت به رقمی بیش از 2۰ میلیارد 
تومان تا پایان سال برسد، میزان اوراق انتشار یافته 
۴براب��ر افزایش یافته و می توانیم تا پایان ۹۹ رقم را 

به ۸ برابر میزان سال قبل برسانیم.

پایش سالانه عملکرد پژوهشی
در گفت وگوی »روزگار معدن«  با مدیر HSEE ایمیدرو مطرح شد 

مسعود رمضانی
خبرنگار

در چهارمی��ن دوره ممی��زی HSEE واحدهای 
تابعه ایمیدرو ما با پدیده همه گیری کرونا روبه رو 
بودی��م و از این جهت امکان اعزام کارشناس��ان 
به واحدها ب��رای انجام ممیزی وجود نداش��ت.  
ب��ا بروز برخی مش��کلات رفته رفت��ه با همکاری 
مدیریت منابع انس��انی ایمیدرو بس��تر مجازی 
ایجاد و در مدت ی��ک ماه فرم های خوداظهاری 
به ش��رکت های تابعه ارس��ال ش��د.  در روزهای 
پایان��ی دی  2۰ واح��د برت��ر در چهارمین دوره 
ممی��زی HSEE ایمیدرو معرفی ش��دند که در 
این دوره ش��رکت های گل گهر و آلومینای ایران 
موفق  ش��دند بیشترین امتیاز را کسب کنند.  در 
همین زمینه گفت وگویی با امیر ولدخانی، مدیر 
دفتر بهداش��ت،  ایمنی، محیط زیس��ت و انرژی 
ایمیدرو ترتیب داده ایم که در ادامه می خوانید. 

 تعیین تکلیف 
معادن جویم تا یک ماه آینده

 مس��ائل و مش��کلات مرتبط با حفاری و برداشت از 
معادن واقع در کوه های ش��مال بخش جویم لارستان 
مورد بررس��ی ق��رار گرفت و مقرر ش��د نتایج آن ظرف 

یک ماه آینده به اطلاع مردم برسد.
به گزارش فارس،حفاری و برداشت بی رویه از معادن 
سنگ جویم موجب شده جمعی از اهالی جویم، شهرک 
کلون و روستای جهادآباد نسبت به این موضوع معترض 
شوند. وجود معادن در هر منطقه ای باعث رونق و توسعه 
خواهد شد، از طرفی بروز مشکلات و نارضایتی عده ای 
را فراهم می آورد که معادن سنگ کوه های شمال جویم 
نیز از این موضوع مس��تثنا نیست چرا که دغدغه اصلی 

شهروندان حفظ محیط زیست و منابع طبیعی است.
از بین رفتن جاده در اثر تردد خودروهای س��نگین، 
تخریب محیط زیست و پوشش گیاهی منطقه از جمله 
این موارد اس��ت که نمایندگان گروه ه��ای مردمی در 
جلسه ای با بخشدار، رئیس دادگاه عمومی بخش جویم، 
شورای اسلامی ش��هر، نیروی انتظامی، حوزه مقاومت 
بس��یج س��پاه جویم و نمایندگان مع��دن داران مطرح 

کردند و این موارد مورد بررسی قرار گرفت.
در این نشس��ت بخش��دار جویم ضمن بی��ان اینکه 
نظام ما، نظام همدلی اس��ت و در طول س��ال های پس 
از انقلاب ش��اهد ثمرات ارزشمند انقلاب بودیم، اظهار 
کرد: مطالبه گری حق مردم اس��ت اما باید در چارچوب 
قانون باشد و امروز نیاز به تعامل، همدلی و همکاری در 

زمینه توسعه، عمران و آبادانی است.
در ادامه رئیس ش��ورای اسلامی شهر جویم اعتراض 
مردم را نس��بت به تخریب محیط زیس��ت، خسارت به 
طبیعت، جاده و... را مورد اشاره قرار داد و افزود: به عنوان 
عضوی از ش��ورای اسلامی ش��هر این مورد را پیگیری 

خواهم کرد.
همچنین در این نشست عبدالمجید محمدی، عضو 
ش��ورای اس��لامی ش��هر جویم نیز موضوع احداث سد 
خاک��ی را مطرح کرد و اظهار ک��رد: دغدغه معترضان، 
دغدغ��ه م��ردم جویم اس��ت و تخریب منابع زیس��ت 
محیطی و قطع درختانی از قبیل بادام کوهی، گَوَن، بنه 
و... جزء ذخایر جنگلی محس��وب می شود که این اقدام 

ممنوع و خلاف قانون است.
وی ب��ا انتقاد از برداش��ت بی رویه مع��ادن در جویم، 
اظهارکرد: احداث سد خاکی می تواند به کنترل سیلاب 
کمک کند، از خس��ارت به باغداران جلوگیری به عمل 
آید، امکان ایجاد مرکز گردش��گری و حفظ ذخایر ملی 
و اکولوژیک منطقه فراهم می ش��ود اما وجود معدن در 
محل احداث س��د خاکی باعث شده که تاکنون این امر 
محقق نش��ود و درخواست امروز ما این است که حدود 
برداشت ها و همچنین مجوزها مشخص شده تا بیش از 

این شاهد تخریب محیط زیست نباشیم.
در پای��ان رئی��س دادگاه عموم��ی بخ��ش جویم با 
بی��ان اینکه پیش  از این نیز در جلس��ه ای با نمایندگان 
معترضان این موضوع بررسی ش��ده، گفت: مس��ئولان 
در هر س��مت و رده ای باید پاسخگوی مطالبات مردمی 
باشند چراکه مطالبه گری حق مردم است هرچند باید 
به صورت قانونی باش��د و موضوع وجود معادن س��نگ 
جوی��م نیز که به تازگی مورد بحث ق��رار گرفته یکی از 

مطالبات مردمی است.
منصور تقی زاده سروس��تانی ضمن بررسی و استماع 
مطالبات و دغدغه های مردم افزود: در مهلتی یک ماهه 
ب��ا حض��ور نماین��دگان و بازرس��ینی از ادارات صمت ، 
منابع طبیعی، جهاد کش��اورزی، ش��هرداری و شورای 
اسلامی شهر، ثبت اسناد و املاک، اوقاف و امور خیریه، 
محیط زیست، امور آب، راه و شهرسازی، حوزه قضایی، 
بخش��داری، نماینده معترضان و معدن داران این بحث 
در قال��ب موضوعات��ی نظی��ر مجوز مع��دن، محدوده 
فعالیت، نوع فعالیت، تردد خودروهای حمل س��نگ در 
مس��یر عمومی، آسیب معدن به محیط زیست، تخریب 
منابع طبیعی و زیرساخت های شهری و فعالیت معادن 
با مجوز ابطال و صدور مجوز با تشریفات قانونی بررسی 

شده تا نسبت به حل مشکل اقدام شود.
وی ب��ا تأکید بر اینکه نتیجه ای��ن اقدام باید به اطلاع 
عموم رسانده شود، خاطرنشان کرد: با توجه به اعتراض 
اهالی، تردد خودروهای سنگین حمل سنگ در ساعت 
ش��بانه ممنوع اس��ت و باید خروج آنها مهار شده باشد 
و در صورت مش��اهده خ��روج خودروهای بدون مهار با 
نگهب��ان معدن و مس��ئول آن برخورد خواهد ش��د و تا 
زمان شفاف س��ازی، هیچ معدنی ساخته نمی شود و هر 
مجوزی صادر ش��ود غیرقانونی اس��ت و باید به صورت 

تعلیق درآید.
عم��ده دغدغه معترضان به نح��وه فعالیت معادن در 
بخش جویم لارس��تان، تخریب محیط زیس��ت، سلب 
آسایش به جهت تردد خودروهای سنگین حمل سنگ 
از مس��یر عبور عمومی، از بین رفتن گونه های جانوری 
و زیست محیطی، خس��ارت به باغات و زیرساخت های 
ش��هری و عدم تعلق س��ود حاصله از س��هم معادن در 

چارچوب قانون جهت توسعه و عمران شهر است.

خبر

چن�دی پیش چهارمی�ن دوره ممیزی  �
مج�ازی  به ص�ورت  ایمی�درو   HSEE
برگزارش�د. تفاوت چهارمین دوره ممیزی 

HSEE با دوره قبل چه بود؟ 
در این دوره ما با پدیده همه گیری کرونا روبه رو 
بودی��م و از این جهت امکان اعزام کارشناس��ان 
ایمی��درو به واحدها برای انج��ام ممیزی وجود 
نداش��ت؛ بنابرای��ن با هم��کاری مدیریت منابع 
انسانی ایمیدرو بس��تر مجازی ایجاد و در مدت 
یک م��اه فرم های خوداظهاری به ش��رکت های 
تابعه ارس��ال ش��د. پس از دریافت خوداظهاری 
اقدامات HSEE ازسوی شرکت ها، این سازمان 
از ۴ مرداد تا 2۰ مهر نس��بت به انجام بررس��ی 
دقی��ق فعالیت های ح��وزه HSEE اقدام کرد و 
تا ۵ آذر نیز جمع بندی نهایی به کلیه واحدهای 
ممیز ش��ده ارسال ش��د و در نهایت در روزهای 

پایانی دی  شرکت های برتر معرفی شدند.
داش�تن ن�گاه سیس�تمی در فرآین�د  �

HSEE چگونه اعمال می ش�ود و چه مزایا 
و معایبی دارد؟

 سیس��تم مدیری��ت HSEE بخش��ی از یک 
مجموعه در هر سازمان است که وظیفه آن حفظ 
س��رمایه های آن س��ازمان اعم از نیروی انسانی، 
تجهیزات و منابع مالی اس��ت که در صورتی که 
به خوبی اجرایی شود، آن سازمان می تواند شاهد 

افزایش بهره وری خود باشد.
برگ��زاری  مج��ازی ممیزی ایمی��درو، تجربه 
منحصربه ف��ردی ب��رای این س��ازمان به ش��مار 
م��ی  رود؛ هرچند این اقدام با نقاط قوت و ضعف 
نی��ز همراه ب��ود. یکی از نقاط ضعف در این دوره 
عدم اعزام کارشناسان ایمیدرو به شرکت ها بود 
و همین امر سبب شد در زمینه ممیزی ما شاهد 
ارتقای دانش و تجربه کارشناس��ان نباش��یم. اما 
از نق��اط ق��وت آن می توان به اس��تفاده از تعداد 

کم کارشناس��ان دفتر و کاهش اختلاف و اعمال 
س��لیقه اش��اره کرد. خودارزیابی همچنین این 
امکان را به وجود آورد تا اشراف کاملی بر عملکرد 
مجموعه ه��ا به وجود آی��د و کارکنان بخش های 
HSEE به عملکرد خود امتیاز دهند و بر اساس 
آن، نق��اط قوت و ضعف خ��ود را پیدا کرده و در 
جهت بهبودی آن برنامه ریزی های لازم را انجام 

دهند.
دفتر ح��وزه مدیریت HSEE ایمیدرو نیز در 
 ای��ن عرصه تنها نقش مش��ورتی و نظارتی را بر 
عهده داشته و با شناسایی مشکلات، راهکارهای 
حل آن را به مدیران عامل و مدیران میانی ارائه 
و پیگی��ری می کند تا آن واحد بتواند مس��ائلی 
از قبیل حوادث، بیماری کارکنان یا مش��کلات 
زیس��ت محیطی را تا ح��د قابل توجهی کاهش 
دهد. اما در این فرآیند داش��تن نگاه سیس��تمی 
از اهمی��ت قابل ملاحظ��ه ای برخوردار اس��ت، 
چراک��ه این ام��کان را به وجود خواه��د آورد تا 
به تمامی عناصر سیس��تم ش��امل ایجاد تعهد، 
اس��تراتژی، اه��داف، برنامه ها، س��اختار نیروی 
انس��انی، زیرساخت ها، اقدامات، نظارت و پایش 
توجه شود. ضمن اینکه انجام فعالیت در چرخه 
سیس��تمی می تواند به حفظ منافع س��ازمان و 

بهبود مستمر منجر شود.
باتوج�ه ب�ه اهمی�ت موض�وع، ب�رای  �

اثربخش�ی بیش�تر و توجه ویژه به موضوع 
HSEE چه باید کرد؟

بای��د انجام ام��ور HSEE وظیف��ه همگانی 
تلقی ش��ود؛ بنابر این وظای��ف HSEE برعهده 
مدی��ران و کارکن��ان واحدها گذاش��ته ش��ده و 
کارکنان حوزه مدیریت HSEE در نقش بازوی 
مشورتی و نظارتی برای مدیران ارشد وارد عمل 
می شوند که نتیجه آن حفظ سلامتی کارکنان، 
کاهش حوادث ناش��ی از کار، مدیریت منابع به 

ش��کل صحیح و کاهش آس��یب  های وارد شده 
به محیط زیس��ت اس��ت. برای رسیدن به چنین 
ش��رایطی در تلاش هس��تیم تا براس��اس نتایج 
ممی��زی، برنامه های بهب��ود را از واحدها اخذ و 
اجرایی کنیم؛ ضمن اینکه همچنان فرصت های 
بهب��ودی نیز وجود دارد که بای��د روی آنها کار 

شود.
ب�رای انج�ام فرآین�د ممی�زی از چه  �

برنامه هایی استفاده می شود؟
ب��رای این هدف اس��تفاده از نرم اف��زار در دو 
بخش دنبال می شود. در حال  حاضر پیاده سازی 
نرم اف��زاری تحت عن��وان ممیز عملک��رد را در 
دس��ت اقدام داری��م که چک لیس��ت اقدامات 
ممیزی به ش��مار می رود، چراک��ه در دوره هایی 
که ممی��زی صورت می گرفت ثبت، بررس��ی و 
گزارش گیری اقدامات به صورت س��نتی س��بب 
می شد کار جمع آوری گزارش از واحد ها طولانی 
و زمان ب��ر باش��د؛ از این رو ب��ا بهره گیری از این 
امکان، کارهای مطالعاتی آماری و دیتاماینینگ 
در سیس��تم به ثبت می رسد و این امکان وجود 
خواهد داش��ت تا در کمترین زمان ممکن )یک 
ی��ا 2 هفت��ه( خروجی های لازم دریافت ش��ود. 
همچنین در حال پیاده  س��ازی نرم افزار دیگری 
برای مدیریت سیس��تم HSEE با بهره گیری از 
تجربیات شرکت های بین المللی صنایع معدنی 
مانند گلنکور یا ش��رکت های بزرگ داخلی نظیر 
فولاد مبارکه و میدکو هستیم تا با بهره گیری از 
آن در بس��تر وب این امکان را به وجود آوریم تا 
بخش های مختلف به آن متصل شده و هر بخش 
باتوجه به فعالیت خود از آن اس��تفاده کند. اجرا 
و پیاده س��ازی این نرم افزار نیز با موافقت رئیس 
هیات عامل ایمیدرو همراه است که فعلًا استارت 
آن زده ش��ده و امیدواریم هرچه زودتر طراحی 

و عملیاتی شود.

دفت�ر HSEE ایمیدرو چه برنامه هایی  �
برای ارتقای سطح دانش واحدهای معدنی 

در حوزه HSEE دارد؟
در س��ال های گذش��ته اقدامات خوبی انجام 
ش��ده، به ط��وری که با قاطعی��ت می توان گفت 
س��طح دان��ش فن��ی کارکن��ان ای��ن بخش در 
واحدهای معدنی در 3 سال اخیر با ۱۰۰ درصد 
افزای��ش روبه رو بوده اس��ت. ضمن اینکه هر جا 
که احس��اس کردیم ضعفی وجود دارد یک دوره 
آموزش��ی به صورت هدفمند پیاده سازی و اجرا 
شده است. ما تاکنون 2 دوره یک ساله سنگین که 
تمامی مقولات ایمنی، محیط زیست، بهداشت و 
انرژی را در برمی گیرد را اجرا کرده ایم. همزمان 
ب��ا اج��رای این دوره ه��ا نیز دوره ه��ای مختلف 

آموزشی دیگری تعریف و پیاده سازی شد. 
بس��یاری از این برنامه ه��ا به دلیل قرار گرفتن 
در ش��رایط کرونای��ی امکان اجرا نداش��ت که از 
جمله آنه��ا می توان به اجرای برنامه آموزش��ی 
 ۱۹ ،HSEE ب��رای تغییر نگاه مدیران به مقوله
دوره آموزشی ایمنی و بهداشت ویژه سرپرستان 
و مدی��ران میانی واحدهای تابعه، برگزاری دوره 
ایمنی ماشین آلات عمرانی و معدنی در ۹ واحد 
تابعه و برگزاری دوره آموزش��ی تفکر سیستمی 
برای مدیران و سرپرس��تان اش��اره ک��رد. البته 
امس��ال برای س��ومین بار، دوره یک ساله ای را 
به ص��ورت مجازی برای ۵۰ نفر آغ��از کردیم تا 
اف��رادی ک��ه در دوره های قبل��ی فرصت حضور 
 نداش��تند، در مدت 2۴۰ ساعت آموزش مجازی 

دریافت کنند.
ن�گاه ایمی�درو ب�ه مقول�ه آم�وزش و  �

پژوهش چیست؟ 
در این س��ازمان ما دفت��ری با عنوان مدیریت 
آموزش، پژوهش و فناوری داریم که عملکردهای 
آموزش��ی را نه فق��ط در بخش HSEE بلکه در 

سایر بخش ها به صورت سالانه پایش و آمارگیری 
می کند و باتوجه ب��ه آن، می توان گفت مدیران 
واحدهای تابعه نیز نگاه مثبتی به بحث آموزش 

دارند و آن را به صورت جدی دنبال می کنند.
در ح��وزه پژوه��ش هم با مس��اعدت مدیران 
ارش��د س��ازمان و مدیریت مربوطه در راستای 
ارتق��ای عملکرد واحدها، پروژه های پژوهش��ی 
کارب��ردی مختلف��ی در حوزه ه��ای واکنش در 
ش��رایط اضطراری، مدیریت پسماند در معادن و 
صنایع معدنی، کاهش انتشار گازهای گلخانه ای 
در واحده��ای تابع��ه، مدیریت مص��رف بهینه 
آب، کنترل ایمنی عملیات، س��اخت شبیه س��از 
رانندگی دامپت��راک، مدیریت انرژی و... تعریف 

و اجرایی شده یا در دست اقدام است.
�  HSEE در کل تاکنون اجرای ممیزی

واحدهای تابعه ایمیدرو چه دستاوردهایی 
داش�ته و این موضوع با چه هدفی دنبال 

می شود؟ 
اج��رای ممی��زی HSEE واحده��ای تابعه 
ایمیدرو که از س��ال ۹۶ آغاز شد، تجربه موفقی 
در جه��ت اهداف س��ازمان به ش��مار م��ی رود و 
م��ا امیدواریم در 3 س��ال آین��ده باتوجه به نگاه 
مثبت مدیران ارشد سازمان به حوزه HSEE و 
کمک های آنان بتوانیم به هدف مطلوب مدنظر 
خود برس��یم و واحدهایی داش��ته باشیم که در 
بخش بهداشت، ایمنی، محیط زیست، بهداشت 

و انرژی به بلوغ رسیده و تکامل یافته اند. 
هرچند در این مس��یر پرپیچ وخم، حمایت ها 
به طور مس��تمر انجام شده اما لازم است با ایجاد 
نگاه سیس��تمی بر آن بتوانیم به بهترین ش��کل 
ممکن در این حوزه اثربخش��ی داش��ته باش��یم 
که باتوجه به افرادی که در این سیس��تم وجود 
 دارند این مس��یر هموار و فرص��ت خوبی ایجاد 

خواهد شد.
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دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور گفت: کارخانه های 
تولید سیمان به بهانه های واهی، از مدار تولید خارج شده اند 
و بعضی دیگر از این کارخانجات نیز به صادرات س��یمان به 
کش��ورهای دیگر پرداخته اند که این مس��ئله، باعث افزایش 
نرخ س��یمان در بازار به هر پاکت ۴۰ ه��زار تومان در مدت 

یک هفته رسیده است.
به گزارش ایسنا، فرش��ید پورحاجت اظهار کرد: از ابتدای 
امس��ال با ی��ک وزارت صنعت ، معدن و تج��ارت بدون وزیر 
مواج��ه بودیم که تبعات س��نگین این موضوع برای کش��ور 

خسارت های فراوانی ایجاد کرد.
وی ادامه داد: با آمدن وزیر جدید به وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به نظر می رس��ید که دریای پرتلاطم حوزه صنعت 
کشور به آرامش برسد اما این اتفاق رخ نداد و با وجود شروع 
به کار چند ماهه وزیر جدید، متاس��فانه مشاهده می شود که 
برنامه هایی که مرتبط با صنعت احداث در کشور بوده اند؛ به 

خروجی مثبتی نرسیده اند.

رئیس انجمن انبوه س��ازان خوزستان در خصوص وضعیت 
نرخ مصالح س��اختمانی گفت: با یک س��ونامی وحش��تناک 
افزایش نرخ در مصالح س��اختمانی روبه رو بوده ایم و با وجود 
اظهارات ما درباره وج��ود رانت در صنعت فولاد، جلوی این 

رانت ها گرفته نشده است.
پورحاجت تصریح کرد: بنده ب��ه اقتصاد آزاد اعتقاد کامل 
دارم اما قضیه ای که در کشور رخ داده است یک اقتصاد آزاد 

نیس��ت و بخش��ی از اقتصاد تولیدی را آل��وده به رانت کرده 
است.

وی درباره وضعیت سیمان در بازار اظهار کرد: کارخانه های 
تولید سیمان به بهانه های واهی، از مدار تولید خارج شده اند 
و بعضی دیگر از این کارخانجات نیز به صادرات س��یمان به 
کش��ورهای دیگر پرداخته اند که این مس��ئله، باعث افزایش 
نرخ س��یمان در بازار به هر پاکت ۴۰ ه��زار تومان در مدت 

یک هفته رسیده است.
دبیر کانون سراس��ری انبوه س��ازان کش��ور ادامه داد: این 
موضوع نش��ان دهنده این اس��ت که هیچ ع��زم و اراده ای از 
ط��رف وزارت راه و شهرس��ازی و وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تجارت برای بهبود شرایط احداث ساختمانی در کشور وجود 
ندارد و بخش خصوصی کش��ور در حوزه صنعت س��اختمان 
در شرایطی قرار دارد که با مشکلات متعددی روبه رو است.

پورحاج��ت بیان ک��رد: اگر در حوزه فولاد، فس��اد یا رانت 
در توزی��ع و قیمت گذاری ایجاد ش��ده بود اما فولاد در بازار، 

فراوانی داشت ولی در خصوص سیمان، یک روز کارخانه های 
تولید س��یمان اعلام به افزایش نرخ می کنن��د و روز بعد به 
بهانه ه��ای متع��دد، خط های تولی��د خود را از م��دار خارج 
می کنن��د که این موضوع، مصداق بارز فس��اد و انحصارگری 

است.
وی عن��وان کرد: این موض��وع نه تنها از طرف دولت، بلکه 
از طرف مجلس شورای اس��لامی نیز پیگیری نمی شود و از 
عجایبی اس��ت که در ۱۰ سال گذشته تاکنون با آن برخورد 

کرده ام.
رئیس انجمن انبوه س��ازان خوزس��تان افزود: کارخانه های 
س��یمان ت��وان تولید س��یمان را دارند اما تولی��دات خود را 

متوقف کرده اند.
وی گفت: آیا کس��ی توجه نمی کند که صنعت احداث در 
کش��ور در شرایطی بسیار بحرانی قرار می گیرد؟ آیا کسی به 
ای��ن موضوع توجه نمی کند که خرید مس��کن برای جوانان 

ایرانی به یک رویای دست نیافتنی تبدیل خواهد شد؟

سونامی افزایش نرخ مصالح ساختمانی

گروه معدن

آرزوی دیرین��ه آتش��کاران کارخانه ذوب آهن با 
تکمیل آخرین پازل تولید ریل تحقق یافت و صفر 
و ۱۰۰ خودکفای��ی در صنعت حمل ونقل ریلی به 

وقوع پیوست.
به گ��زارش خبرگزاری صدا وس��یما، ذوب آهن 
اصفه��ان به عنوان نماد س��خت کوش��ی و تلاش 
ایرانیان دس��تیابی به تولید فولاد در ایران شناخته 
ش��ده اس��ت. م��ادر صنعت ف��ولاد ایران منش��اء 
تغیی��رات صنعتی، اجتماعی و فرهنگی بس��یاری 
درایران ش��د، تغییراتی که دامنه آن تاکنون یعنی 
در بیش از 5دهه مس��تمر و همچن��ان ادامه دارد 
بطوریکه اکنون به عنوان دانش��گاه علمی صنعت 
درایران شناخته شده است و تلاش و سخت کوشی 
وخلاقیت صنعتگران آن برای نوآوری وگس��ترش 
فضای صنعتی در کش��ور همیشه در یاد ها ماندگار 
اس��ت. س��ابقه تولید ریل در دنیا به بیش از ۲۰۰ 
س��ال می رسد و در منطقه غرب آسیا یا خاورمیانه 
تولیدکننده ریلی وجود ندارد، اما برخی کشور های 
اروپایی، امریکا، روس��یه، ژاپن، چین، ترکیه و هند 
ریل تولید می کنند و ذوب آهن اصفهان هم موفق 
ش��د پس از سال ها آزمون و خطا آرزوی امیرکبیر 
در خودکفایی صنعت ریل را پس از ۲ قرن محقق 

کند.
اس�تارت مرحل�ه تحقیقات�ی س�اخت  �

ریل در سال ۱۳۷۱
ب��رای در جری��ان ق��رار گرفتن سخت کوش��ی 
صنعتگران در تولی��د ریل ملی راهی این کارخانه 
شدم و با معاون برنامه ریزی و توسعه کارخانه ذوب 
آهن اصفهان که از ابتدای داس��تان ریل در مسیر 
سختی کوشی و خودباوری تحقق این آرزوی ملی 
ش��اهد عینی زحمت کارکنان بوده وارد گفت وگو 
ش��دم، وی می گوید: آنچه در ذهنش حک ش��ده 
تصویر نخس��تین ریل های حاصل از سخت کوشی 
ش��بانه روزی آتشکارانی اس��ت که بدون کمک از 

کارشناسان خارجی تولید شده است.
مه��دی نصر، از کلی��د خوردن داس��تان تولید 
ری��ل در س��ال ۱۳۷۱ می گوی��د و می افزای��د: دو 
کارش��ناس ذوب آهن که ب��رای کارورزی به آلمان 
اعزام ش��ده بودن��د، در بازدید از خ��ط تولید ریل 
دراین کش��ور، جرقه تولید ریل ملی به ذهن ش��ان 
زده ش��د و نقش��ه های ریل را به ایران آورده و پس 
از ۲س��ال ت��لاش بی وقف��ه ش��بانه روزی با روش 
مهندس��ی معکوس آن را در یک��ی از کارگاه های 

نورد پیاده سازی کردند.
نمونه ریل وطنی در ۲۲ بهمن ۱۳۷۲ �

وی ادامه می دهد که در ۲۲ بهمن ۱۳۷۲ نمونه 
داخلی ریل وطنی در کارگاه نورد به ثمر نشس��ت، 
اما متاس��فانه ریل تولید ش��ده با اس��تاندارد های 
جهانی مطابقت نداشت و با ابعاد مورد نظر راه آهن 
جمهوری اس��لامی همخوانی نداشت و همچنین 
مس��وولان راه آه��ن وقت مخالف ج��دی ادامه راه 

بودند.
مهدی نصر می افزاید:، اما مهندس��انی از نس��ل 
ج��وان و ت��ازه وارد ش��ده به ذوب آه��ن در مقابل 
مخالفان داخ��ل این کارخانه و راه آهن وقت ایران 
مصم��م بودند ب��ا بهره گیری از تجربه مهندس��ان 
قدیمی و با دانش این کارخانه در این راه س��ربلند 

و پیروز شوند.
نب�ود تجهیزات مهم تری�ن چالش در  �

مسیر تولید ریل
منصور یزدی زاده، مدیرعامل کارخانه ذوب آهن 
اصفه��ان هم از عزم راس��خ و تلاش ش��بانه روزی 
مهندس��ان وکارگران این کارخانه در دستیابی به 
این فناوری می گوید و تاکید می کند: نبود امکانات 
وتجهیزات ساخت ریل همچون دستگاه صافکاری 
در مسیر حرکت ریل پیش گرم تا مرحله پرداخت 
مهم تری��ن چالش ب��ود و به همین دلیل ذوب آهن 
نتوانست برای تولید ریل استاندارد ورود پیداکند و 
این محصول قابلیت استفاده در راه  آهن جمهوری 

اسلامی را نداشت.
وی از روی زمی��ن مان��دن ۱5 س��اله تولید ریل 

در ای��ران می گوی��د، گام های بعدی دس��تیابی به 
دان��ش تولید این محصول اس��تراتژیک را در دهه 
۸۰ با توانی افزونتر از قبل با همت بلند کارشناسان 
ذوب آه��ن بیان می کند و می افزای��د: کارکنان با 
ش��ور وشوق بیشتر در ش��رایطی مساعدتر از قبل 
دربازار لرزان محصولات فولادی مقاطع ساختمانی 
بار دیگر برای تولید محصولی متناسب با خواسته 
مسئولان راه آهن دست به دست هم دادند تا آرزوی 

چندین ساله را برآورده کنند.
وی نداش��تن تجهی��زات لازم در خ��ط تولی��د، 
صاف��کاری و تس��ت و ام��کان ص��دور گواهینامه 
تحویل این ریل ها را از عوامل تاخیر در دس��تیابی 
به ریلی مطابق با اس��تاندارد های جهانی می داند و 
می گوید: پس از وقفه ای ۱۰ س��اله با موافقت وزیر 
وقت، مراحل تولید ریل با امکانات موجود کارخانه 
سرعت گرفت و با تغییر واصلاحات در کارگاه نورد 
درصد قابل توجهی ریل با ابعاد مورد نظر س��اخته 
ش��د، اما بازهم ب��ا راه آهن جمهوری اس��لامی به 
نتیجه نرسیدیم ومخالفت ها همچنان پا برجا بود.

عوامل مهم واردات ریل �
مه��رداد تولائیان، عضو هیات مدی��ره کارخانه 
ذوب آه��ن اصفهان ه��م که از ابت��دای فعالیتش 
در ای��ن کارخانه از پژوهش��گران تیم پژوهش در 
تولی��د ریل وطنی بوده از س��ختی ها و مخالفت ها 
ب��ا تولید این محصول راهبردی می گوید و تصریح 
می کند: از دلایل مهم مخالفت مس��ئولان راه آهن 
وقت، وجود دلالان و واسطه هایی بود که در توافق 
با ش��رکت های خارجی و چینی س��ود هنگفتی به 
جیب می زدند، از طرف دیگر ماموریت کارشناسان 
ایرانی به خارج برای عقد قرارداد خرید ریل خارجی 
هم روی دیگری از سکه بود که مخالفت ها را برای 

تولید در داخل دوچندان می کرد.
وی همچنین بی اعتمادی مس��ئولان راه آهن به 
توان تولید داخل ودانش کارشناس��ان ایرانی را از 
دیگ��ر عوامل مهم واردات ریل می داند و می افزاید: 
با این حال س��ال ۱۳۹۰ هزینه بالای واردات ریل 
مس��وولان راه آهن را متقاعد ب��ه تولید داخل این 
محصول اس��تراتژیک کرد و با موافقت مس��ئولان 
راه آه��ن وقت تصمیم برآن گرفته ش��د براس��اس 
۲اس��تراتژی که یا در داخل دانش آن بومی ش��ود 
ی��ا از طریق قطعات دس��ت دوم خارجی به روش 
مهندسی معکوس دانش تولید آن در کارگاه نورد 

پیاده سازی شود.
اس�تفاده از ت�وان داخ�ل در تولی�د  �

محصولی استراتژیک
منصور یزدی زاده، مدیرعامل کارخانه ذوب آهن 
اصفهان هم می گوید از ش��رکتی آلمانی دعوت به 
مشارکت در راه اندازی خط تولید ریل در ذوب آهن 
شد، اما کارشناسان خارجی هزینه راه اندازی خط 
تولی��د را ۲5۰ میلیون یورو برآورد کردند و تامین 

آن برای ذوب آهن که در ش��رایط سخت مالی بود 
امکان پذیر نبود.

وی تصمیم کارخانه را در شرایط سخت مالی بر 
استفاده از قطعات دست دوم خارجی بیان می کند 
و می افزای��د: با این تصمیم قطعات دس��ت دوم از 
کارگاه قدیم��ی تولید ری��ل در آلمان با یک پنجم 
هزینه خریداری و قرار شد ریل سازان آلمانی خط 
تولی��د ریل را در ذوب آهن طراحی و پیاده س��ازی 

کنند.
صفر تا صد خودکفایی در تولید ریل  �

با توان مهندسان وطنی
در ادامه گزارش به س��راغ مدیرمهندس��ی نورد 
ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان از نیرو ه��ای کلیدی 
راه اندازی خط تولید ریل رفتم، او از شاهکار بودن 
راه ان��دازی خط داخلی ریل به  دس��ت صنعتگران 
وطنی می گوید و می افزاید: درحالی که س��ال ۹۱ 
قرار بود آلمان ها خط تولید ریل را طراحی کنند به 
دلیل تحریم های ظالمانه و تهدید امریکا، آلمان ها 

یک شبه از ذوب آهن خارج شدند.
ب�ه جم�ع تولیدکنن�دگان ری�ل در  �

جهان پیوستیم
محمدامین یوس��ف زاده بیان می کند این تهدید 
فرصتی ش��د تا کارشناس��ان ذوب آهن از سال ۹۳ 
به مدت دوس��ال با تکیه ب��ر دانش وتخصص خود 
طراح��ی وراه اندازی صفر تا صد خط تولید ریل را 
در کارگاه ن��ورد ۶5۰ پیاده س��ازی کنندو به جمع 
تولیدکنندگان جهانی این محصول اس��تراتژیک 

بپیوندند.
راه ان�دازی خط تولیدری�ل ملی در  �

کارگاه نورد 650 ذوب آهن
در کارگاه ن��ورد ۶5۰ ک��ه صدای برش ریل های 
تولی��دی بی��ش از ه��ر چی��ز دیگری ب��ه گوش 
می رس��ید کنار دستگاه صافکاری غول پیکری که 
به دس��ت متخصصان ایرانی س��اخته شده با مدیر 
کیفی��ت فراگیر کارخانه ذوب آهن آش��نا ش��دم، 
س��ید حس��ین دیباجی می گوید: سال ۹5 آرزوی 
۱5 س��اله آتشکاران س��خت کوش در ذوب آهن به 
ثمر نشس��ت و ش��وق و تلاش کارکنان نورد ۶5۰ 
گس��ترش یافت و فولاد گداخته از بستر ها گذشت 
 و تغییر شکل یافت و نخستین ریل ملی در بستر ها 

آرام گرفت.
وی می افزای��د: از زم��ان تولید نخس��تین نمونه 
ری��ل ایرانی تا تولید ریلی مطابق با اس��تاندار های 
جهانی ۳ ماه طول کش��ید ب��ه طوری که اختلاف 
ریل ملی با خارجی در ۲ میلی متر بود که درکمال 
خودباوری پس از بار ها آزمون و خطا، مرداد ۱۳۹5 
نخس��تین ریل مطاب��ق با اس��تاندارد های جهانی 
تولید ش��د و مراحل استاندار های EM۱۳N۴ را 
پش��ت سرگذاشت و نماینده ش��رکت B۷ فرانسه 
از ش��رکت های معتبر ریل تاییدیه استاندارد های 

جهان��ی را به ذوب آه��ن اصفهان اعطا کرد.مهدی 
نص��ر، مع��اون برنامه ری��زی وتوس��عه ذوب آهن 
اصفهان هم شمش را ماده اولیه تولید ریل می داند 
و می افزاید: نگرانی دیگر تامین ماده اولیه ی تولید 
ری��ل بود که راه اندازی کارگاه تولید ش��مش ریل 
در س��ال ۹۷ این دغدغه هم به دس��ت متخصصان 

ایرانی برطرف شد.
جلوگیری از خروج سالانه 50 میلیون  �

دلار ارز
محمدامین یوس��ف زاده، مدیرمهندس��ی نورد 
ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان می گوی��د: با واردات 
ریل س��الانه 5۰ میلیون دلار ارز از کش��ور خارج 
می ش��د که با دس��تیابی به دانش داخلی س��ازی 
 آن ای��ن میزان ارز ب��ه چرخه اقتصادی بازگردانده

 شد.
وی تاکی��د می کن��د: حالا با دس��تیابی به ماده 
اولی��ه ریل و خط تولی��د آن ایران پنج نوع ریل در 
اس��تاندارد های جهانی تولید می کند، دستاوردی 
مه��م ک��ه ایران را در ردیف ۹ کش��ور برتر دنیا در 

تنوع تولید ریل قرار داده است.
یوس��ف زاده اظه��ار می کن��د: علاوه ب��ر تولید 
ریل ه��ای UIC ۶۰ و U۳۳ موردنی��از راه آه��ن 
جمهوری اس��لامی ای��ران که در خط��وط تندرو 
 UIC5۴ کاربرد دارد، ذوب آهن امکان تولید ریل
مترو و قطار های شهری، ریل معدن و ریل زبانه را 

میسر کرده است.
ای�ران در جم�ع ۷ تولید کننده زبانه  �

ریل در دنیا
به ایس��تگاه پایانی تولید ریل ملی نزدیک شدم 
جایی ک��ه ریل زبانه آخرین پ��ازل تکمیل کننده 
خودکفای��ی در تولی��د ریل ملی اس��ت، با آرمان 
افتخ��اری سرپرس��ت کارگاه نورد ۶5۰ ذوب آهن 
اصفهان وارد گفت وگو ش��دم، او مصرف ریل زبانه 
س��وزن را در کش��ور حدود ۲ هزار ت��ن می داند و 
می گوی��د: با تولید زبانه ریل، خودکفایی در تولید 
همه مولفه های صنعت ریلی در مادر صنعت فولاد 
ایران محقق شده است و ایران به حدی از پیشرفت 
و خودکفای��ی در صنعت ریلی رس��یده که از صفر 
ت��ا صد این صنعت ریل را می ت��وان با اتکا به توان 
مهندس��ی داخلی تولید ک��رد و نیازی به خارج از 

کشور نداشت.
اینج�ا ش�مال غ�رب کش�ور مح�ور  �

بستان آباد- تبریز
در س��فر ب��ه تبریز با حرکت قط��ار بر روی ریل 
ملی، از نزدی��ک در جریان روند ریل گذاری تولید 
ذوب آه��ن در مح��ور بس��تان آب��اد – تبریز قرار 
گرفت��م، کارگ��ران در ۲۳ کیلومتری ش��هر تبریز 
ش��بانه روزی در س��رمای زمس��تان با دست های 
 پین��ه بس��ته از س��رما در این محور مش��غول کار 

هستند.

از یکی از کارگران س��خت کوش که ۳۸ س��ال 
اس��ت در راه آه��ن کار می کن��د در خصوص روند 
اجرای کار سوال می کنم و او پاسخ می دهد: پیش 
از ای��ن ریل های واراداتی هن��د و چین در گمرک 
معط��ل می مان��د و کار با س��ختی پیش می رفت، 
درحال��ی که اکنون ب��ا ریل وطنی که با خارجی ها 
از نظر کیفیت رقابت می کند پیشرفت کار سرعت 

گرفته است.
توسعه حمل ونقل ریلی کشور �

در این س��فر ب��ا وزیرراه وشهرس��ازی که برای 
بازدی��د از رون��د پش��رفت ریل گ��ذاری در محور 
بس��تان آباد – تبریز آمده بود همراه شدم و محمد 
اس��لامی در جمع خبرنگاران از نقش ذوب آهن در 

توسعه صنعت حمل ونقل ریلی کشور می گوید.
وی تاکی��د می  کن��د: از کارشناس��ان ذوب آهن 
توقع داریم که ریل مورد نیاز برای توس��عه صنعت 
حمل ونقل ریلی کش��ور را به موقع تامین کنند تا 
روند کار در توسعه زیرساخت های حمل ونقل ریلی 

تسریع یابد.
وزی��ر راه و شهرس��ازی، طول زیرس��اخت های 
حمل ونقل ریلی کش��ور را ۱۳ هزار کیلومتر اعلام 
می کن��د و می گوید: با سخت  کوش��ی صنعتگران 
ذوب آه��ن در تولید ری��ل وطنی دیگر در تعویض 
وبازسازی محور های ریلی کشور دغدغه ای نداریم.
محمد اسلامی تاکید می کند: سالانه ۱5۰ هزار 
ت��ن ریل تولید داخل برای خط��وط ریلی راه آهن 
نیاز اس��ت و ذوب آهن باید برای زیرس��اخت های 
حمل ونق��ل ریلی کش��ور ریل تامی��ن کند و برای 
تحقق آن تس��ریع در تولید ریل با ظرفیت حداقل 

۷۰ هزار تن در سال نیاز است.
درحال حاض��ر ری��ل ذوب آه��ن در محور های 
همدان – س��نندج، بس��تان آباد – تبریز، میانه – 
اردبیل، آس��تارا- انزل��ی و مهم ترین محور زاهدان 
– چابهار به طول ۷۲۰ کیلومتر در دست اجراست
کم��ی آنطرف ت��ر در مصاحب��ه اختصاص��ی با 
عباس خطیبی معاون س��اخت وتوس��عه راه آهن، 
بنادر و فرودگاه های کش��ور از محور هایی که ریل 
ذوب آهن در آن در حال نصب است پرسیدم، او از 
ریل گ��ذاری تولید ذوب آهن در 5 محور ریلی خبر 
می ده��د و می افزاید: درحال حاضر ریل ذوب آهن 
در محور های همدان – س��نندج، بس��تان آباد – 
تبریز، میانه – اردبیل، آس��تارا- انزلی ومهمترین 
مح��ور زاهدان – چابهار به طول ۷۲۰ کیلومتر در 

دست اجراست.
وی می گوی��د: همی��ن ریل مل��ی راه میانه را به 
بستان آباد آذربایجان رس��انده است، در سیستان 
وبلوچستان زاهدان را به بندرچابهار متصل خواهد 
کرد و مترو کلانش��هر های اصفهان وتهران از ریل 
تولی��دی ذوب آهن اس��تفاده می کند و اینها همه 
نشانه س��خت کوش��ی فولادمردانی است که روز 
وش��ب نمی شناس��ند و فرهنگ و صفت سرزمین 

خود را باور دارند و به آن عشق می ورزند.
یک��ی از کارشناس��ان راه آهن ه��م می گوید: با 
تکمیل این محور ۷۲۰ کیلومتری که 55 کیلومتر 
آن با ریل ملی ریل گذاری ش��ده سالانه ۳ میلیون 
بار و یک میلیون مسافر با حرکت بر روی ریل ملی 

جابه جا می شود.
اهالی سیستان و بلوچستان هم از روند اجرای این 
محور ریلی ابراز خوشحالی می کنند و می گویند: با 
تکمیل این خط ریلی محرومیت زدایی از دیارشان 
رخ می بندد و شاهد رشد وشکوفایی در این منطقه 

می شوند.
کلام آخر �

کارخان��ه ذوب آه��ن اصفهان ب��رای تولید انواع 
ریل، مس��یر بسیار دش��واری را طی کرده است و 
ظرفی��ت تولید ریل ذوب آهن س��الانه ۴۰۰ هزار 
ت��ن اس��ت، درصورتی که مس��ئولان کمک کنند 
ب��ا تامین م��واد اولیه می ت��وان علاوه بر تس��ریع 
در توس��عه زیرس��اخت های حمل ونق��ل ریلی با 
صادرات ریل میلیون ها دلار ارز وارد کشور کنند و 
موضوعی که چند روز گذش��ته محقق و نخستین 
 ق��رارداد صادرات ری��ل ذوب  آهن به افغانس��تان 

بسته شد.

حرکت قطار خودکفایی، روی ریل ملی

حذف معافیت مالیاتی صادرات مواد خام و میانی، 
اق��دام مثبتی اس��ت که باید در نهایت هوش��مندی 
اجرایی شود. بدین معنی که تنها صنایع ساخت محور 
که تولید آنها به منزله ایجاد ارزش افزوده بالاس��ت و 
بیش��ترین آس��یب را از گره های اقتصادی کش��ور 

می بینند، باید از این معافیت ها برخوردار باشند. 
صنای��ع بالادس��تی و میان��ی در طول س��ال های 
گذش��ته از امتیازات گس��ترده ای برخوردار بوده اند. 
همی��ن امتیازات نیز زمینه توس��عه ای��ن صنایع را 
فراهم کرده اس��ت. کم��ا اینکه براس��اس اظهارات 
سیاس��ت گذاران و متولیان ام��ر در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت یارانه گاز صنعت فولاد س��الانه ۴۰ 
میلیارد تومان برآورد می ش��ود که رقم چشمگیری 
اس��ت. ای��ن واحدها مواد اولی��ه موردنیاز خود برای 
تولید فولاد را هم به مراتب ارزان تر دریافت می کنند. 
ای��ن امتیازات در س��ایر صنایع ب��زرگ و مادر مانند 
صنایع معدنی و پتروش��یمی نیز ب��ه همین ترتیب 

وجود دارد.
مش��وق های مضاعف مخل بازار هس��تند، چراکه 
تنه��ا در اختیار برخی محصولات قرار می گیرند و به 
نوعی بازار فروش محصولات ایران در بازار بین المللی 
را مختل می کنند. درنتیجه باید به گونه ای عمل کرد 
که از روند فعالیت صنایع پایین دستی حمایت شود. 
ای��ن صنایع علاوه بر ارزش آفرین��ی که پیش تر هم 
به آن اش��اره شد، سهم بس��زایی در اشتغالزایی هم 
دارند؛ بنابراین توجه به رش��د و توس��عه این صنایع 

تاثیر بسزایی در بهبود اقتصاد ملی دارد.
ع��لاوه بر این، می توان از محل درآمدهای حاصل 
از ح��ذف معافی��ت مالیات��ی صادرات م��واد خام و 
نیمه خ��ام زمینه تکمیل زنجی��ره ارزش در صنایع 
گوناگ��ون را فراهم کرد. متاس��فانه زنجیره تولید در 
بس��یاری از صنای��ع با حفره روبه رو اس��ت. به عنوان 
مث��ال، در حوزه صنایع معدن��ی می توان به ضعف و 
کمبود در س��اخت آلیاژهای خاص اش��اره کرد. این 
دس��ت حفره ها در سایر زنجیره های تولید نیز وجود 
دارند. بنابراین می توان درآمد ناشی از حذف معافیت 
مالیات��ی صادرات را صرف تکمیل حفره های صنایع 
و برقراری مجدد مش��وق های صادراتی برای صنایع 

ساخت محور و خدمات فنی مهندسی کرد. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد که صنایع 
بالادس��تی و میانی در سایه امتیازها و حمایت های 
یادش��ده از سوددهی قابل توجهی برخوردار هستند. 
تاجایی که اغلب این صنایع با حاش��یه س��ود ۷۰ تا 
۸۰ درص��دی فعالیت می کنن��د؛ بنابراین صادرات 
آنها حتی در ش��رایط حذف معافی��ت صادراتی نیز 

با سوددهی همراه است. 
اگ��ر هم ب��ا وجود تمام امکان��ات همچنان از پس 
تامی��ن هزینه های تولید و ص��ادرات و حضور موفق 
در بازار بین المللی بر نمی آیند، شاید همان بهتر که 

تولید خود را متوقف کنند. 
ام��ا صنایع س��اخت محور هنوز در ابتدای مس��یر 
خود هس��تند و بای��د از روند فعالی��ت آنها حمایت 
شود. صادرات کالاهای ساخت محور نیازمند زمان و 
حوصله اس��ت. این شرکت ها باید فرصت بازارسازی 
داشته باشند. فروش مواد خام کار دشواری نیست. 
کاف��ی اس��ت فروش��ندگان روی محص��ول خود 
تخفیف بدهند و به راحتی آن را به فروش برس��انند. 
کامودیتی فروش��ی کار ساده ای است. البته صادرات 
محصولات پایه از اس��اس اقدام اشتباهی نیست و ما 
مخالف آن نیستیم اما تخصیص مشوق صادراتی به 

این صنایع منطقی ندارد. 
در ادامه باید خاطرنش��ان کرد که در طرح حذف 
معافی��ت مالیاتی از مالیات عملکرد س��خن به میان 
آم��ده اس��ت. مالی��ات عملکرد از س��ود این صنایع 
دریاف��ت می ش��ود و ب��ه عملکرد آنها آس��یبی وارد 

نمی کند. 
در همی��ن ح��ال می ت��وان بازپرداخ��ت مالیات 
ارزش افزوده که به صادرات وابسته است را به شرایط 
عرض��ه و ف��روش در بورس کالا من��وط کرد؛ یعنی 
اگر صنای��ع داخلی ظرفیت خری��د این محصولات 
را نداش��تند و مش��تری برای خرید آنه��ا در داخل 
 کش��ور وجود نداش��ت، بدون مالی��ات ارزش افزوده 

صادر شود.
 بدون تردید اجرایی شدن این سیاست مزیت هایی 
را به دنبال دارد ازجمله آنکه دولت می تواند به جای 
دخالت در روند قیمت گذاری، با اعمال سیاست های 
مالیاتی و تعرفه ای زمینه بازگشت آرامش را به بازار 

فراهم کند. 

یادداشت

علیرضا کلاهی
 مدیرعامل شرکت 
سیم و کابل ابهر

 حفره های عمیق
 در زنجیره تولید
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هند از لغو موقت تعرفه ضد دامپینگ برای برخی 
از محصولات فولادی وارداتی از چین خبر داد.

به گزارش ایراس��ین، هند اعلام کرد پس از آنکه 
افزای��ش ن��رخ داخلی برای ش��رکت های کوچک و 
متوس��ط تولیدکننده فولاد مش��کلاتی را به وجود 
آورد، به طور موقت عوارض ضد دامپینگ برخی از 

محصولات فولادی وارداتی از چین را لغو می کند.

بر اساس این گزارش، دولت هند در بودجه سالانه 
خود اعلام کرد که تا ۳۰ سپتامبر، به عنوان بخشی 
از بودج��ه ف��درال ۲۰۲۱/۲۲، تعرفه ضد دامپینگ 
مربوط به واردات میله های فولادی آلیاژی، میله ها 
و محصولات فولادی مس��طح را که با آلومینیوم یا 
روی پوشانده ش��ده اند لغو می کند. این قانون از ۲ 

فوریه )۱۴ بهمن( به اجرا گذاشته شده است.

انجمن فولاد و آهن چین اعلام کرد که افزایش تقاضا برای فولاد 
در این کشور، بر اقتصاد جهان تاثیر مثبت خواهد داشت.

به گزارش ایراسین، انجمن آهن و فولاد چین )CISA( اعلام کرد 
تولید فولاد چین در سال ۲۰۲۰ بیشتر از قبل رشد داشت و افزایش 
تقاضا برای فولاد در چین به تحریک صنعت جهانی کمک می کند.

بر اس��اس اعلام این انجمن، در سال ۲۰۲۰، چین ۱.۰۵۳ میلیارد 
تن فولاد خام و ۱.۳۲۵ میلیارد تن محصولات فولادی تولید کرد که 

در مقیاس س��الانه به ترتیب ۵.۲ و ۷.۷ درصد افزایش داشته است.
بر همین اساس، جدای از کاهش تولید فولاد در ماه مارس به دلیل 
تأثیر همه گیرCOVID- ۱9، افزایش مداوم تولید فولاد در ۱۱ ماه 
دیگر محقق ش��د. بر اساس این گزارش، با ش��روع بهبود اقتصادی 
در نیمه دوم س��ال ۲۰۲۰، تقاضا برای فولاد در این کش��ور افزایش 
یافت و مصرف فولاد خام در چین به دلیل احیای مجدد بخش های 

ساخت و تولید 9 درصد افزایش یافت.

تاثیر افزایش تقاضای فولاد براقتصاد هند تعرفه ضد دامپینگ چینی را لغو کرد

کاهش خطرات معدنکاری 
گروه معدن

در سراس��ر صنعت معدن، هواپیماهای بدون 
سرنش��ین با امکان جمع آوری اطلاعات بس��یار 
بیش��تر، افزایش ایمنی و بهبود بهره وری، نتایج 

استثنایی را نشان می دهند.
به گ��زارش صنع��ت کار، در س��ال های اخیر 
محبوبیت فناوری هواپیماهای بدون سرنش��ین 
در صنع��ت معدن افزایش یافته اس��ت. چندین 
نمونه وجود دارد ک��ه درحال حاضر هواپیماهای 
بدون سرنش��ین در سراس��ر س��ایت های معدن 
در ح��ال اس��تقرار هس��تند، و باعث می ش��ود 
 فعالیت های روی زمین بس��یار ایمن تر و پربارتر

 شوند.
در فهرس��ت روندهای کلیدی نحوه اس��تفاده 
از پهپادها یا اس��تفاده از آنه��ا در صنعت معدن 
 GlobalData وجود دارد، همان طور که توسط

مشخص شده است.
مدیریت ایمنی سایت �

اس��تفاده از هواپیماهای بدون سرنشین برای 
جمع آوری داده ه��ای بصری به ویژه در مناطق 
دشوار و ناپایدار مانند زمین های عمیق و مرتفع 
ی��ک معدن، دیوارهای بلن��د، تاج ها و محل های 
توقف داخلی وهمچنین گرفتن اطلاعات هوایی 
از سایت های انفجار، خطر قرار گرفتن در معرض 
زمی��ن در مع��رض چنی��ن خط��رات را کاهش 

می دهد.
 مدیریت سد باطله �

اس��تفاده از هواپیماه��ای ب��دون سرنش��ین 
ب��رای ان��دازه گیری س��دهای باطل��ه می تواند 
خطر بررس��ی دس��تی را از بین بب��رد. هنگامی 
ک��ه هواپیماهای بدون سرنش��ین وج��ود دارد، 

 نیازی به دخالت دس��تی در نزدیکی کمپرس��ی 
نیست. 

با تجزیه و تحلیل داده های به دس��ت آمده بر 
روی یک س��کوی دیجیتال، شرکت های معدنی 
می توانند یکپارچگی ساختاری سد باطله را حفظ 
 کرده، توسعه طراحی کنند و از خرابی جلوگیری 

کنند.
 نقشه برداری �

به طور معمول، نقش��ه برداری و نقش��ه برداری 
از مناظ��ر معدنی ی��ک فرآیند زمان   بر اس��ت. با 

بکارگیری هواپیماهای بدون سرنش��ین و خلبان 
هواپیمای بدون سرنش��ین به ج��ای هواپیمای 
خلب��ان، معدن می توان��د در ح��دود 9۰درصد 
هزینه در س��اعت صرفه جویی کن��د و داده های 
هوای��ی نامحدودی را جم��ع آوری کند، از جمله 
اندازه گیری های خوب با گرفتن همزمان تصاویر 

ارتفاع عالی.
نظارت و بازرسی �

اس��تخراج معدن از جمل��ه ناامن ترین صنایع 
ب��رای کارگ��ران اس��ت، خصوص��ا کارگرانی که 

فعالیت های عمی��ق زیرزمینی را انجام می دهند. 
کارگ��ران می توانند در معرض س��قوط س��نگ، 
شرایط بسیار مرطوب، نش��ت گاز، انفجار گرد و 
غبار یا س��یل قرار گیرند، از جمله خطرات دیگر. 
بنابراین، شرکت های معدنی از هواپیماهای بدون 
سرنش��ین در مع��ادن زیرزمینی ب��رای نظارت و 
بازرسی از ش��افت های عمیق زیرزمینی استفاده 
کرده ان��د. ع��لاوه ب��ر ای��ن، هواپیماه��ای بدون 
سرنشین نیز برای بازرسی از تجهیزات استخراج 
اس��تخدام می شوند، که یک فرآیند گران و زمان 

بر اس��ت و به نیروی کار بس��یار ماهر نیاز دارد. 
ش��بکه راه حمل ونقل تأثیر بسزایی در بهره وری 
فعالیت های استخراج معدن دارد. برای دستیابی 
به ترانزیت ایمن و یکنواخت، باید ش��رایط جاده 
را بطور م��داوم کنترل ک��رد. هواپیماهای بدون 
سرنش��ین می توانند با جمع  آوری مقدار زیادی از 
داده های هوایی، پوشش دقیق تر مناطق وسیع تر، 
این فرآیند را تس��هیل کنند، س��پس مهندسان 
می توانن��د برای برنامه ریزی، طراحی، س��اخت و 

نگهداری جاده های حمل ونقل استفاده کنند.

رکود بازار سنگ آهن 

قیمت س��نگ آهن واردات��ی در چین با توجه به 
کاه��ش تقاضای خرید قبل از تعطیلات س��ال نو 
چین کاهش یافت.  آخرین نرخ سنگ آهن خلوص 
۶۲ درصد ۱۵۶.۰۵ دلار هر تن خش��ک سی اف آر 
ثبت شده که ۲ دلار هر تن افت داشت. به گزارش 
فولاد ایران، فولادس��ازان چینی ب��رای تعطیلات 
فوریه خ��ود را آماده کرده اند و موج��ودی انبارها 
کافی اس��ت از این رو موجودی س��نگ آهن بنادر 
۳ هفته متوالی اس��ت که صعودی است و به ۱۲۵ 

میلیون تن رسیده است.

 قیمت قراضه ترکیه 
در سرازیری

قیم��ت قراضه واردات��ی در ترکیه به روند نزولی 
ادام��ه داده اس��ت. عرضه کنن��دگان امریکای��ی با 
پیش��نهادات خود بازار را پایین آورده اند.  متوسط 
نرخ قراضه س��نگین ۲۰-۸۰ ح��دود ۵ دلار دیگر 
افت داش��ته ۴۰۰ دلار هر تن سی اف آر شده است.  
ب��ه گزارش فولاد ایران، در حالی که فولادس��ازان 
ترکی��ه برای حمل نیمه دوم م��ارس نیاز به خرید 
قراضه دارن��د هنوز محموله های حم��ل فوریه در 
بازار موجود اس��ت و همین امر بازار را نزولی کرده 
اس��ت.  فعالان بازار انتظار دارند نرخ قراضه به زیر 
۴۰۰دلار رفته یک کف نرخ را ثبت کند و س��پس 

به تعادل بیشتری برسد.
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رئیس اداره معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: تامین 
تجهیزات مورد نیاز معادن استان از جمله حوزه های اقتصادی آماده 
ورود تولیدکنندگان قمی است که می تواند فرصت درآمدزایی مطلوبی 
را ب��رای صنعتگران فراه��م کند.محمدتقی کاظم  زاده درگفت وگو با 
ایرن��ا، ضمن اش��اره به ظرفیت های قاب��ل توجه و متنوع حوزه معدن 
درق��م، بیان ک��رد: برای بهره برداری صحیح ازاین منابع به تجهیزات 
ودس��تگاه های مختلفی نیاز اس��ت که تامین و س��اخت آنها، فرصت 
مطلوب��ی را برای تولیدکنندگان اس��تان فراهم م��ی آورد.وی افزود: 
ساخت تجهیزات مورد نیاز معادن قم در استان، از خروج حجم قابل 

توجهی از منابع ارزی جلوگیری کرده و فرصت های متعدد شغلی در 
واحدهای تولیدی ایجاد می کند. وی ادامه داد: بسیاری ازدستگاه های 
مورد اس��تفاده درمعادن اس��تان، فناوری پیش��رفته ای دارد که برای 
ساخت آنها در داخل، باید از ظرفیت شرکت های دانش بنیان بهره برد، 
بنابراین ورود به حوزه ساخت این تجهیزات، موقعیت مناسبی را برای 
نمای��ش توانمن��دی مجموعه های دانش بنیان قم نیز فراهم می آورد. 
کاظم زاده گفت: صنعتگران قمی درس��ال جهش تولید می توانند با 
ورود به حوزه ساخت تجهیزات مورد نیاز بهره برداری از معادن، الگویی 
جدی��د از تولی��د ای��ن محصولات را به ب��ازار ارائه کنند و به یک قطب 

صنعتی موفق در این حوزه اقتصادی تبدیل شوند. وی دربخش دیگری 
ازس��خنان خود به طرح آزادس��ازی محدوده های معدنی بلوکه شده 
استان اشاره کرد و افزود: با این کار نزدیک به یک هزار و ۴۰۰ کیلومتر 
مربع از محدوده معدنی استان که به دلایل مختلف بلوکه شده بود و در 
سامانه کاداستر امکان ثبت معدن برای متقاضیان وجود نداشت، آزاد 
شده و ظرفیت های معدنی استان تقویت خواهد شد. ۲ درصد معادن 
کل کش��ور در قم وجود دارد و همین مس��ئله ضرورت توجه بیشتر به 
ظرفیت های این حوزه برای افزایش سطح درآمدهای استان را نشان 
می ده��د؛ در همی��ن رابطه راهبرد س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 

قم جلوگیری از خام فروش��ی مواد معدنی استخراج ش��ده اس��ت تا با 
فرآوری آنها، ارزش افزوده اقتصادی بیشتری در بخش معادن استان 
ایجاد شود. مهم ترین ذخایر شناخته شده استان شامل معادن فلزی  
)س��رب، روی، مس، منگنز(، معادن غیرفلزی )کائولن، باریت، نمک 
و سولفات سدیم( و معادن مواد اولیه مصالح ساختمانی )سنگ های 
تزئینی، مرمریت، گرانیت، سنگ های لاشه، سنگ آهک و سنگ گچ( 
اس��ت که با به کارگیری طرح های جدید و اس��تفاده بهینه از این مواد 
معدنی می توان کس��ب وکارهای درآمدزا در زمینه صنایع معدنی در 

استان ایجاد کرد.

اس��تاندار خوزس��تان با اش��اره ب��ه حمای��ت بنیاد 
مستضعفان از توسعه خوزستان گفت: اسکله تخصصی 
صادرات م��واد معدنی ک��ه بخش خصوص��ی به دلیل 
ریس��ک بالا آمادگی حضور نداش��ت، ب��ا حمایت بنیاد 

مستضعفان در خوزستان راه اندازی می شود.
به گزارش تس��نیم، نشس��ت مدیران مجموعه های 
بنی��ادی در اس��تان خوزس��تان ب��ا حضور اس��تاندار 
خوزس��تان و فرمانده س��پاه و نماینده مردم خوزستان 
در مجلس خبرگان در محل فجر سپاه اهواز برگزار شد. 
در این نشست غلامرضا ش��ریعتی، استاندار خوزستان 
اظهارکرد: بنیاد مس��تضعفان منش��ا خیر زیادی برای 
خوزس��تان بوده اس��ت و هر کجا نیاز ب��وده، این بنیاد 
حمایت کرده اس��ت و حت��ی در برخی مواقع خود آقای 
فتاح تم��اس و اظهارکردند آماده کمک هس��تند.  وی 
افزود: استانداری خوزس��تان آماده است برای حضور و 
سرمایه گذاری بنیاد در استان همه شرایط را فراهم کند 
و جناب فتاح قول داده در بخش های که استان نیاز دارد 
و بخش خصوصی تمایلی ن��دارد، بنیاد آمادگی حضور 
و تولید و اش��تغال آفرینی را دارد. اس��تاندار خوزستان 

بیان کرد: در س��یل ۹۸ بنیاد بسیار به استان کمک کرد 
و در مقابله با س��یل و بازسازی منازل سیل زده سیمان 
رایگان زیادی به اس��تان ارسال کرد. در بخش مدافعان 
سلامت، حمایت های خوبی داشتند و بیمارستان های 
زی��ادی را در اس��تان تاس��یس و تجهیز کردن��د.  وی 
اظهارکرد: با حمایت جناب فتاح و اضافه ش��دن سیکل 
بخار نیروگاه خرمشهر، بهره وری این مجموعه از ۳۸ به 
بالای ۵۰درصد رسید و بسیاری از منابع کشور که هدر 
می رفت، احیا و به ارزش افزوده تبدیل ش��د. ش��ریعتی 
گفت: در بخش فولاد لازم اس��ت بنی��اد فازهای بعدی 
 فولاد کاوه را راه اندازی کنند و سیکل این فولاد را تکمیل 
کنند.  آلومینیوم س��ازی مسجدس��لیمان نی��ز نیاز به 
تکمیل دارد. اس��کله تخصصی مواد معدنی که به دلیل 
ریسک بالا، بخش خصوصی ورود نمی کرد، بنیاد اعلام 
کرد آمادگی حضور دارد که قابل تقدیر است.  وی ادامه 
داد: روحی��ه و علاقه بنیاد به حمای��ت و کمک به مردم 
به ویژه مردم خوزس��تان ستودنی اس��ت و هر کجا نیاز 
ب��وده، بنیاد حمای��ت کرده و در مقابل اس��تانداری نیز 

آماده همه نوع همکاری با بنیاد است.

سرپرس��ت معاونت اجتماع��ی و پیش��گیری از وقوع جرم دادگس��تری کل 
آذربایج��ان ش��رقی گفت: مجوز س��ازمان صنعت، معدن وتجارت این اس��تان 
برای فعالیت معدن طلای خوینه رود در شهرس��تان ورزقان با مسائل و مقررات 
زیس��ت محیطی تعارض دارد.به گزارش ایرنا، احمد موقری در جلس��ه بررس��ی 
مش��کلات فعالیت ش��رکت معدنی خوینه رود و علل تمدید پروانه اکتشاف آن، 
افزود: باید توجه داش��ت که بی توجهی مسئولان به مسائل زیست محیطی جزو 
مصادیق ترک فعل نهادها و مسئولان است و نباید مقررات زیست محیطی نادیده 
گرفته ش��ود.وی با اشاره به تداخل محدوده اکتشاف معدن فوق با اراضی متعلق 
به اداره منابع طبیعی و منطقه حفاظت ش��ده محیط زیس��ت آذربایجان شرقی، 
اظهارکرد: مجوزی که س��ازمان صنعت، معدن وتجارت استان صادر کرده است 
بر اراضی منابع طبیعی و منطقه حفاظت شده دیزمار منطبق شده و با مقررات و 
قوانین سازمان حفاظت محیط زیست تداخل پیدا کرده است.موقری ادامه داد: 
از طرف��ی مجوز صادره برای صاحب پروانه، حقی ایجاد کرده اس��ت که با حقوق 
عمومی و دولتی متعارض است و ضرورت دارد راه حل متعادلی برای آن با لحاظ 
عدم تزاحم با محیط زیست پیدا ش��ود.نماینده اداره کل حفاظت محیط زیست 
آذربایجان ش��رقی نیز در این جلسه مستندات قانونی این مجموعه در مخالفت 
با تمدید پروانه اکتش��اف معدن مذکور را برشمرد و گفت: ماده ۳ قانون حفاظت 
از خاک، تمامی افراد و دس��تگاه ها را ملزم به رعایت ش��رایط زیس��ت محیطی و 
جلوگیری از تخریب آن کرده اس��ت. وی گفت: در مناطق حفاظت شده وظیفه 
س��ازمان حفاظت از محیط زیس��ت، حفاظت از حقوق مناطق مذکور اس��ت و 
ماده ۱۶ قانون حفاظت و بهس��ازی محیط زیس��ت، هرگون��ه واگذاری را داخل 

محدوده حفاظت ش��ده ممنوع کرده اس��ت و تبصره ۵ ماده ۳۳ قانون حفاظت و 
بهره برداری از جنگل ها و مراتع نیز مقرر داش��ته است که حتی اراضی واقع شده 
در محدوده های چهارگانه برای اکتشاف اگر واگذار شود باید استرداد کردند. مهر 
انگیز رحمانی، معاون معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی 
نیز در بیان علل تمدید پروانه اکتش��اف، گفت: ارتقاء منطقه دیزمار به حفاظت 
شده به شرط بررسی موارد موجود بوده و معدن خوینه رود از سال ۱۳۸۱ در آنجا 
فعال بوده است، بنابراین در زمان تصویب مصوبه مربوط به ارتقاء منطقه دیزمار 
به منطقه حفاظت ش��ده باید مناطق واگذار شده از آن مستثنا می شد. وی ادامه 
داد: از طرفی براس��اس تصمیمات متخذه در شورای عالی معادن کشور با حضور 
نمایندگان محیط زیس��ت و منابع طبیعی، ۲۴ منطقه در سطح کشور در داخل 
مناطق چهارگانه حفاظت ش��ده واقع شده است که یکی از آنها خوینه رود است 
که حس��ب تصمیم شورا مقرر شد نقاط واگذار ش��ده به اشخاص در این مناطق 
مورد بهره برداری قرار گیرد. در این نشس��ت مقرر ش��د س��ازمان صنعت، معدن 
تجارت آذربایجان ش��رقی تمامی اس��ناد و مدارک مرتبط با مصوبات و اقدامات 
قانونی معدن خوینه رود و همچنین نقشه های اصلاحی معدن با کسر جنگل های 
ارسباران در منطقه دیزمار از محدوده معدنی را به صورت کامل و مرتب به معاونت 
اجتماعی و پیش��گیری از وقوع جرم دادگس��تری اس��تان ارسال کند و بر اساس 
نقشه های اصلاحی، ادامه عملیات اکتشاف صورت بپذیرد. معدن طلای خوینه 
رود به وس��عت ۱۰.۸ کیلومترمربع در فاصله ۳۲ کیلومتری شهرستان ورزقان و 
پیرامون روس��تای خوینه رود قرار دارد. میزان طلا در نمونه های کانی س��نگین 

این معدن از ۱ تا ۱۶۴ دانه و نوسان قطر بین ۷۵ تا ۱۴۰۰ میکرون متغیر است.

رئیس اداره معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت قم: 

تولید کنندگان تجهیزات معادن را تامین کنند

 اسکله تخصصی مواد معدنی
 در خوزستان راه اندازی می شود

تعارض معدن طلای خوینه رود با محیط زیست 

توسعه محصولات مس در کرمان

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن 
و تجارت سیستان و بلوچستان گفت: ۱۳ معدن این استان 
در قالب طرح احیا و فعال س��ازی معادن کوچک مقیاس از 

ابتدای سال تاکنون فعال شدند.
محمود رضا رحمتیان در حاشیه بازدید از معادن سیستان 
و بلوچس��تان در گفت وگو با ایرنا با اش��اره به فعال س��ازی 
۳مع��دن کوچک مقیاس منیزیت آس��کوه، دهن��ه باغی و 
سبزپوش��ان در ماه جاری اظهار کرد: در زمینه محقق سازی 
اهداف وزارت صنع��ت، معدن و تجارت و اجرای طرح احیا 
)موضوع فعال س��ازی ۲۰ درصد از مع��ادن غیرفعال و راکد 

کش��ور در س��ال جهش تولید( این اقدام در اس��تان انجام 
می ش��ود. وی افزود: معادن منیزیت آس��کوه، دهنه باغی و 
سبزپوشان با سرمایه گذاری و پیمانکاری شرکت های مردان 
ک��وه کویر و البرز کانی به مبل��غ ۲۰۰میلیارد ریال و ایجاد 
اشتغال ۳۰ نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم و با همکاری 
سازمان صنعت ، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان فعال 

و به چرخه تولید بازگشتند.
معاون ام��ور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت سیستان و بلوچستان بیان کرد: در کنار این 
معادن )منیزیت آسکوه، دهنه باغی وسبزپوشان( واحدهای 

دانه بن��دی )پیش ف��رآوری( درحال جانمایی اس��ت که در 
آینده ای نزدیک به بهره برداری خواهد رس��ید. قرار گرفتن 
سیستان و بلوچستان در کمربند فلزایی و معدنی جهان که 
از یوگسلاوی تا پاکس��تان ادامه دارد و در این راستا وجود 
معادن به نسبت غنی گشوده و ناگشوده فلزی و سهم بالای 
اس��تان در برخورداری از این مع��ادن با ذخایرمعدنی نظیر 
کرومیت، مس، منگنز، س��رب و روی، قلع، تنگستن، آنتی 
موان، طلا و کانسارهای غیرفلزی نظیر تالک، منیزیت، گل 
سفید، سیلیس، فلدسپات، کائولن و سنگ های ساختمانی 
به ویژه گرانیت و همچنین ظرفیت های معدنی حوزه تفتان 

و امکان اس��تقرار کارخانجات چینی و کاش��ی و سرامیک 
در محدوده تفتان بخش��ی از قابلیت ها و توانمندی های این 

استان است.

۱۳ معدن سیستان و بلوچستان فعال شدند

گروه معدن

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدر تامین با 
بیان اینکه اس��تراتژی کلی این شرکت و شستا، 
توس��عه شرکت های مس در منطقه کرمان است 
گفت: یک مجتمع مس دیگر را در ۲ سال آینده 
ب��ا محصولات متنوع ت��ر در این اس��تان احداث 

می کنیم.
به گزارش ایرنا، غلامرضا س��لیمانی در نشست 
خبری اف��زود: در این زمینه با اس��تاندار کرمان 
رایزنی کردیم که در شهرستان راور و یا هر نقطه 
دیگری که کار اکتش��افات انجام نشده، هزینه و 
ظرفیت سازی انجام شود که این اقدام در نهایت 
به اشتغالزایی و جهش تولید در استان می انجامد.
وی اظه��ار کرد: م��س در دنیای آینده یکی از 
عناصر فلزی پرمصرفی است که با فناوری پیش 
می رود لذا س��رمایه گذاری در ای��ن حوزه باخت 

نیست و برای ما اهمیت بسیاری دارد.
سلیمانی با بیان اینکه مس به ۲ دلیل برای ما 
اهمیت دارد گفت: فعالیت شرکت مس باهنر در 
صنایع پایین دست، خام فروشی را متوقف می کند 
و اعتق��اد داریم که کات��د را باید به صنایع دیگر 
ببریم و روند دنیا نش��ان می دهد که مصرف این 

محصول رو به افزایش نهاده است.
وضعی�ت »ص�در تامی�ن« در س�ال  �

جهش تولید 
مدیرعامل شرکت س��رمایه گذاری صدر تامین 
عن��وان کرد: ح��وزه صنایع معنی شس��تا دارای 
۲۴شرکت مدیریتی دارد و ۸۰ درصد فعالیت ما 

بنگاه داری در عرصه تولید صنعت است.
وی ب��ا بیان اینکه در ش��رایط خاص تحریم و 
کرونا، رکود داخل کشور و باوجود مرزهای بسته 
فعالی��ت می کنیم اف��زود: پول ص��ادرات ۱۰ جا 
می چرخد و ماه ها س��رمایه به دستمان نمی رسد 
اما ب��ا هم��ه اینها در قس��مت ذوب ب��ه عنوان 
آلوده ترین بخش جوانان کرمانی با شوق افرایش 

تولید را رقم می زنند.
س��لیمانی با اشاره به تلاش ۲۰ هزار کارگر در 
مجموعه هولدینگ گفت: در ۱۰ ماه رشد تولید 
هولدینگ را به ص��ورت میانگین ۶ درصد بیش 
از مدت مش��ابه س��ال گذش��ته رقم زد و برخی 

ش��رکت ها با ظرفیت ۱۰۰ درصد کار می کنند و 
چند شرکت با افزایش بهره وری رقم ۲۷ درصدی 
در تولید خود داش��تند که این امر تحقق ش��عار 

جهش است.
وی بی��ان ک��رد: ف��روش ما غی��ر از ذوب آهن 
س��ال گذش��ته با رش��د ۹۰ درصدی به ۲ هزار 
و ۷۶۰ میلی��ارد توم��ان رس��یده ک��ه نش��ان 
 می ده��د تولید کیفی و بازار مناس��ب در اختیار 

داریم.
وی اضافه کرد: ف��روش ذوب آهن اصفهان نیز 
امس��ال با ۷۶ درصد رشد نسبت به مدت مشابه 
سال گذش��ته به ۱۵ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 

رسیده است.
مدیرعامل شرکت س��رمایه گذاری صدر تامین 
افزود: سود ۹ ماهه امسال شرکت سرمایه گذاری 
ص��در تامین ش��رکت یک ه��زار و ۷۲۰ میلیارد 
توم��ان بوده که رش��د ۱۳۰ درصدی نس��بت به 

مدت مشابه سال ۹۸ داشته است.
بهره برداری از معدن طلای سیستان  �

و بلوچستان 
وی با اش��اره به ۲ اتفاق خوب در این ش��رکت 

اضافه کرد: در استان محروم سیستان بلوچستان 
۵س��ال برنامه اکتش��اف را پیگیری می کنیم که 
مجوز برداش��ت یک��ی از ذخایر بزرگ کش��ور را 
ب��ا ۷۳ میلیون تن گرفتیم ک��ه در مرحله طرح 
احداث کارخانه اس��ت لذا با س��رمایه گذاری در 
این معدن اش��تغال و امنیت را در منطقه ایجاد 

می کنیم.
س��لیمانی بی��ان ک��رد: زغال س��نگ طب��س 
۲ ه��زار و ۵۰۰ نف��ر در ای��ن منطق��ه مح��روم 
اس��تان بیرجند اش��تغالزایی می کن��د که تلاش 
می کنی��م ای��ن ش��رکت وارد بورس ش��ود و با 
نماد زغال ۲ اطلاع رس��انی می ش��ود که سهامی 
 خ��وب ب��ا ارزش ذات��ی، بی��ش از مبل��غ عرضه 

شده است.
رشد ۲۷ درصدی تولید مس باهنر  �

وی ابرازک��رد: م��س باهنر در س��ال گذش��ته 
جزو ش��رکت های نخس��ت هولدینگ بوده و این 
شرکت طبق آمار ۱۰ ماهه ۹۹ با تولید ۲۶ هزار 
و ۷۰۰تن نسبت به مدت مشابه سال ۹۸ رکورد 
خوبی زده  و ۲۷ درصد رش��د را داشته داشته که 

جای قدردانی دارد.

مدیرعامل شرکت س��رمایه گذاری صدر تامین 
گف��ت: این رش��د تولید با امکان��ات و تجهیزات 
گذش��ته اما ب��ا ارتقای به��ره وری و اس��تفاده از 
ظرفیت بازار رقم خورده است و مس شهید باهنر 
کرمان در ش��اخص فروش س��ال ۹۹ با ۲ هزار و 
۴۰۳ میلیارد تومان، رش��د ۱۲۰ درصدی داشته 
که نش��ان از بازار خوب برای محصولات مسی ما 

دارد.
وی با بیان اینکه س��ود عملیاتی ۹ ماهه مس 
باهنر نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته رشد 
۱۲۴ درصدی داش��ته اس��ت یادآور شد: حاشیه 
سود ش��رکت ۴۳ درصد در ۹ ماهه امسال رشد 
داشته که نشان می دهد مدیریت شرکت و هیات 
مدیره با حرکت در راس��تای اس��تراتژی، موفق 

عمل کرده است.
وی اف��زود: افزای��ش س��رمایه م��س باهن��ر 
س��ال گذش��ته ب��ه ۲۶۰ میلیارد تومان رس��ید 
که آن را در راس��تای اش��تراتژی خود توس��عه 
دادی��م و آماده س��رمایه گذاری ب��رای هر طرح 
 توس��عه م��س باهن��ر در ب��الا و پایین دس��ت 

هستیم.

س��لیمانی تصریح کرد: پروژه بهب��ود راندمان 
افزای��ش تولید با اعتب��ار ۴۵۰ میلیارد تومان در 
مرحله انتخ��اب پیمانکار ق��رار دارد که ظرفیت 
آن را ب��ه ۴۵ ه��زار ت��ن می رس��اند و همچنین 
 افزای��ش تولی��د ۲ تا ۳ س��ال آین��ده در برنامه

 قرار دارد.
حمایت از محصولات دانش بنیان �

وی خاطرنش��ان کرد: طرح های بومی س��ازی 
شرکت مس شهید باهنر صرفه جویی ارزی برای 
کش��ور به همراه داشت که در حوزه نوآوری این 
شرکت ۹ زمینه نوآوری از جمله لوله های آلیاژی، 
کوره های القایی، ش��بکه مسی شیلات و ساخت 

نازل گرافیکی را انجام داده است.
ص��در  س��رمایه گذاری  ش��رکت  مدیرعام��ل 
تامی��ن ادامه داد: از هر ایده، فن��اوری و فعالیت 
دانش بنیان در حوزه مس با هنر و ش��رکت صدر 
تامین اس��تقبال می کنیم و در این زمینه استان 
کرمان یکی از استان های دانشگاهی خوب است 

که از آن استفاده می شود.
وی با اش��اره به استراتژی و فعالیت شرکت در 
حوزه نوآوری و توس��عه محص��ولات گفت: یک 
ش��تاب دهنده راه اندازی کردیم و در اس��فندماه 
۲ رویداد با همکاری ش��رکت مس ش��هید باهنر 

کرمان اجرا می شود.
وی عنوان ک��رد: کاهش دوره وصول مطالبات 
از ۳۶ به ۳۴ روز نش��ان می دهد که شرکت مس 
ش��هید باهن��ر کرمان در تمام��ی جبهه ها خوب 
مدیریت می ش��ود و با همه فرآیندهای متالوژی 
کشور منحصر به فرد ارزیابی می شود و همچنین 
با اش��تغال بیش از یک هزار نفر در تربیت نیروی 

انسانی کشور موثر بوده است.
س��لیمانی در بخ��ش دیگری از س��خنانش با 
اش��اره به زیارت قبور شهدا و مرقد مطهر سپهبد 
شهید حاج قاسم س��لیمانی و همچنین تبریک 
ایام الله ده��ه مبارک فجر اف��زود: جریان مکتب 
ش��هید سلیمانی زنده و آنان که شهیدش کردند 
از صحن��ه روزگار حذف ش��دند لذا خون ش��هدا 
راهگش��ای جوامع خواهد بود و شهدا انسان های 
آزاده ای در تاریخ کش��ورمان بودند که منشا خیر 
شدند که آنان را ارج می نهیم و در مقابل بزرگی 

آنان سر تعظیم فرود می آوریم.

 رونق اهر و هریس
 در دست معادن

نماین��ده مردم اه��ر و هریس در مجلس ش��ورای 
اس��لامی رفع مشکلات شهرک های صنعتی، فعالیت 
معادن راکد و تازه اکتش��اف ش��ده و توس��عه خطوط 
تولید را رمز موفقیت و پیش��رفت در ایجاد اش��تغال و 
رونق اقتصادی منطقه برش��مرد. به گزارش ایس��نا، 
احمد مح��رم زاده در جمع خبرن��گاران گفت: مردم 
ول��ی نعمتان نظام و انقلاب بوده و وظیفه مس��ئولان، 
خدمت و کس��ب رضایتمندی آنها است. وی، بیکاری 
و عدم اشتغال جوانان به ویژه تحصیل کردگان را یکی 
از مهم ترین مش��کلات خانواده ها در شهرستان های 
اه��ر و هری��س ذکر ک��رد و افزود: متاس��فانه با وجود 
ظرفیت ها و ظرفیت های عظیم در حوزه های مختلف 
کش��اورزی، دامداری، معدن، گردشگری و... هنوز در 
زمینه اشتغال و اقتصاد با مشکل جدی مواجه هستیم. 
نماین��ده مردم اهر و هریس در مجلس در ادامه ضمن 
تأکید بر حل مش��کلات دامداران شهرستان هریس، 
گفت: در جلسه ای در فرمانداری مقرر شد بعد از انتقال 
دامداری ها به بیرون از ش��هر انش��عابات آب و گاز آنها 
نیز تامین ش��ود که امیدواریم این امر هرچه سریع تر 
انجام شود. وی همچنین از حل مشکل بانک صادرات 
هریس نیز خبر داد و گفت: طبق هماهنگی های انجام 
شده با قائم مقام مدیرعامل بانک صادرات، باجه شدن 
این بانک منتفی ش��د و برای ارتقا و فعالیت این بانک 
و بانک های دیگر، به سپرده گذاری مردمی نیاز است. 
وی در ادام��ه ضمن انتقاد از عدم پیش��رفت به موقع 
بزرگ��راه اهر- تبریز به علت کم کاری مدیران و برخی 
عوامل اجرایی این پروژه، گفت: امیدواریم با مس��اعد 
ش��دن وضعیت ج��وی در منطقه طب��ق وعده ای که 
داده ش��ده این بزرگراه ظرف یک ماه تکمیل و زیر بار 
ترافیک برود. محرم زاده از عملیات اجرایی و مطالعاتی 
معادن سوناجیل، میان بازور، جیغه و همچنین ایجاد 
چمن مصنوعی میدان فوتبال شهرس��تان هریس در 

آینده نزدیک خبر داد.

معادن در توسعه مهریز 
سهیم باشند

امام جمع��ه مهریز گفت: با وجودی که س��ال های 
متم��ادی اس��ت مع��ادن و صنایع مختلف��ی در این 
شهرس��تان وجود دارد ولی آنها س��همی در توس��عه 
فرهنگی و اجتماعی منطق��ه ندارند. به گزارش ایرنا، 
حجت الاس��لام عبدالرضا محی الدینی در نشس��ت با 
اعضای انجمن های اسلامی مدارس شهرستان افزود: 
مهریز نام بزرگ ترین معدن س��رب و روی خاورمیانه 
را در مهدی آب��اد به��ادران ی��دک می کش��د اما فقط 
آلایندگی و ریزگرهای ناش��ی از فعالیت معادن سهم 
مردم می ش��ود و مظلومیت فرهنگی در شهرس��تان 
وجود دارد. وی با اش��اره به وجود تعداد زیادی معادن 
شن و ماس��ه در منطقه و استفاده از خاک و ذخایر آن 
هنوز به درس��تی و شفافیت برای پرداخت سهم آنها و 
مشارکت در کمک به مردم و نظام اسلامی در مسائل 
اقتص��ادی، عمرانی و فرهنگی اق��دام علجلی صورت 
نگرفته و مطالبه مردم پیگیری و داش��تن مسئولیت 
اجرایی اس��ت.امام جمعه مهریز اظهار کرد: باید طبق 
قانون درصدی از س��ود خاصل از فروش معادن صرف 
فعالیت ه��ای فرهنگ��ی و اجتماعی و پیش��گیری از 
ناهنجاری ها و آس��یب های فرهنگی ناش��ی از تهدید 
نرم و جنگ فرهنگی و اقتصادی دش��منان ش��ود که 
در ای��ن خصوص م��ردم چیزی مش��اهده نمی کنند. 
محی الدینی بیان کرد: اینکه فقط سهم مردم از وجود 
معادن و صنایع، آلودگی و مش��کلات زیست محیطی 
باش��د اصلا حتی در چارچوب مقررات کشور پذیرفته 
نیست و باید مسئولان به خصوص نمایندگان مجلس 
و نماینده مردم این شهرس��تان پیگیری و اقدام کند. 
وی گفت: اگر معادن و صنایع به وظیفه ذاتی اجتماعی 
و قانونی خود در قبال مردم و جامعه به درس��تی عمل 
کنن��د و س��هم خود را کام��ل و ش��فاف بپردازند گره 
بس��یاری از مسایل و مش��کلات به خصوص در حوزه 
فرهنگی که توسط دش��منا علیه کشور و نسل جوان 
صورت می گیرد مرتفع می شود. بر اساس آخرین آمار 
موجود هم اکنون ۲۷ معدن در این شهرس��تان وجود 
دارد ک��ه از این تعداد ۲۲ مورد آن فعال اس��ت و اکثر 
آنها در بخش شن و ماسه و سنگ فعالیت دارد.  معدن 
سرب و روی مهریز دومین معدن جهان بعد از معادن 
استرالیا و نخستین معدن در منطقه  خاورمیانه است. 
مع��دن باریت مهدی آباد بهادران مهریز با داش��تن 
۱۱۳ میلی��ون ت��ن بزرگتری��ن معدن باریت کش��ور 

محسوب می شود.
 ش��روع عملیات اکتش��اف این معدن از حدود ۶۰ 
س��ال پیش آغاز ش��ده  که باید نقش موثری در ایجاد 
اش��تغال مولد و مفید و رونق اقتصادی داش��ته باشد.
مرکز شهرستان مهریز در ۳۰ کیلومتری جنوب شهر 

یزد قرار دارد.

اخبار



تغییرات دولت ایالات متحده و احتمالا روند سیاسی و 
اقتصادی این کشور را باید یکی از مهم ترین عوامل اثرگذار 

بر بازار طلا در سال جاری میلادی دانست. تصویب بسته 
مالی دولت جوبایدن می تواند زمینه تقویت انتظارات تورمی 

را در این کشور فراهم کند 
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ش��ورای ام��ر به مع��روف و نه��ی از منکر ش��رکت فولاد 
هرم��زگان با حضور حجت الاس��ام کریمی دبیر س��تاد امر 
ب��ه معروف و نهی از منکر اس��تان هرمزگان، ف��رزاد ارزانی 
مدیرعامل فولاد هرمزگان و سایر اعضای این شورا در محل 

سالن کنفرانس این شرکت برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی فولاد هرمزگان، حجت الاس��ام 
کریمی نقش فولاد را در اقتصاد کش��ور بی بدیل دانست و با 
اظهار اینکه تولیدکنندگان در راس مبارزه با جنگ اقتصادی 
قرار دارند گفت: این صنعت توانس��ته در زمان تحریم کمک 

شایانی به پیشرفت کشور کند.
دبیر س��تاد امر به معروف و نهی از منکر استان هرمزگان 
در ادامه، بهترین معروف در جبهه تولید را خوب کار کردن 

و بدترین منکر را بد کار کردن دانست.
وی ب��ا تاکی��د بر اهمیت ام��ر به معروف و نه��ی از منکر 
در جامعه گفت: در همه جامعه بش��ری که حساس��یت امر 
ب��ه معروف و نهی از منکر نباش��د آن جامعه به مش��کاتی 

برخواهد خورد.
کریم��ی امکان خطا در جوام��ع را رد نکرد اما تاکید کرد: 
اگر آن جامعه عکس العملی به آن فرد خاطی نش��ان ندهد 
ممکن است خطری برای مجموعه رخ دهد. لذا باید در تمام 
آن مجموعه احساس مس��ئولیت شده و به آن واقعه عکس 

العمل نشان داده و برخورد کنند.
وی ب��ا بیان اینکه مهم ترین مصادی��ق معروف خود اصل 
امر به معروف و نهی از منکر اس��ت گفت: اگر امر به معروف 
و نه��ی از منکر به درس��تی انجام ش��ود آن جامعه هیچ گاه 

عقبگرد نخواهد داشت.
حجت الاس��ام کریم��ی پیش��رفت جوام��ع را مره��ون 
مس��ئولیت پذیری کس��انی دانس��ت که نس��بت به جامعه 
اطرافش��ان بی تفاوت نبودند. وی با اش��اره به اینکه در قرآن 
کری��م به امر به معروف و نهی از منکر تاکید ش��ده اس��ت، 
نتایج توج��ه به آن در تمام جوام��ع را از بین رفتن بدی ها 

و احیا خوبی ها و پیش��رفت جامعه دانست. وی در خصوص 
اهمی��ت راهب��ردی امر به معروف و نه��ی از منکر گفت: در 
صورتی که در براب��ر منکرات از بیم بازخورد و ناراحتی های 
آن س��کوت کنی��م خطری جدی آن جامعه ی��ا مجموعه را 
تهدی��د می کند و طبق فرموده مق��ام معظم رهبری ممکن 
اس��ت این منکرات تبدیل به معروف ش��ود. لذا ما هرچه در 
 این راس��تا هزینه کنیم در زمینه پیش��رفت مجموعه خود 

حرکت کرده ایم.
دبیر س��تاد امر به معروف و نهی از منکر استان هرمزگان 
در ادامه با اش��اره به اصل ۸ قانون اساسی که امر به معروف 
و نه��ی از منکر را وظیفه همگانی می دان��د و نیز قانون امر 
ب��ه مع��روف و نهی از منکر مص��وب س��ال ۸۴ اظهار کرد: 
طب��ق قانون ام��ر به معروف و نهی از منک��ر، تمام ارگان ها، 
مجموعه ه��ا و ش��رکت های خصوصی وظیف��ه دارند که به 
بحث امر به معروف و نهی از منکر به ش��کل عالی در غالب 
راه اندازی شورای امر به معروف و نهی از منکر کوشش کنند 
و بر اس��اس ماده ۵ این قانون روس��ای دستگاه ها موظف به 
اجرای قانون امر به معروف و نهی از منکر هس��تند و عاوه 
بر راه اندازی شورای امر به معروف و نهی از منکر ساز و کار 
مناسب برای این منظور ایجاد کنند و نتایج اقدامات را درهر 
فصل به س��تاد امر به مع��روف و نهی از منکر ارائه کند. وی 

آموزش این قانون به کارکنان را بس��یار مفید دانست که به 
نهادینه ش��دن مبحث امر به معروف و نهی از منکر در بین 

کارکنان کمک خواهد کرد.
وی ضمن سپاس��گزاری از مدیرعام��ل فولاد هرمزگان به 
جهت اس��تقبال از راه اندازی شورای امر به معروف و نهی از 
منکر در ش��رکت فولاد هرمزگان آن را نشانه عملکرد خوب 

شرکت در همه زمینه ها دانست.
وی توج��ه ب��ه مس��ئولیت های اجتماعی را باعث رش��د 
ش��رکت ها دانست و اظهار کرد: بیشترین حضور و کمک در 
زمینه مسئولیت های اجتماعی در استان هرمزگان از سوی 
فولاد هرمزگان اس��ت و در بخش مس��ئولیت های اجتماعی 
شرکت فولاد هرمزگان عملکرد درخشانی داشته است و این 

جای تشکر و قدردانی دارد.
وی در ادام��ه از دیگ��ر مجموعه ه��ا نیز خواس��ت قانون 
ام��ر ب��ه معروف و نه��ی از منک��ر را اجرا نموده و ش��ورای 
ام��ر به معروف و نه��ی از منکر را هر چه زودت��ر راه اندازی 
 کنند و نیز به مس��ئولیت های خود در قبال جامعه بیش��تر 

توجه کنند.
فرزاد ارزانی، مدیرعامل فولاد هرمزگان هم در این جلسه 
گفت: تولید ما در کارخانه یک میلیون ۵۰۰ هزار تن تختال 
اس��ت و بایستی توجه کنیم که فولاد هرمزگان در سه سال 
گذشته در لیست تحریم های خزانه داری امریکا قرار گرفته 

است اما ما در این مدت بسیار موفق عمل کرده ایم.
وی سامت کارکنان را حائز اهمیت دانست و گفت: سعی 
می کنیم با اقدامات پیش��گیرانه تمام جامعه فولاد هرمزگان 

را از ویروس کرونا در امان نگه داریم.
مدیرعامل فولاد هرمزگان با اش��اره به وظیفه این شرکت 
در ایفای مس��ئولیت های اجتماعی خود اظهارکرد: تا جایی 
که قانون اجازه می دهد در سطح منطقه و استان و با مشاوره 
و بیان نظر اس��تانداری و ارگان های منطقه این مسئولیت ها 

را انجام می دهیم.

وی اش��اره ای نیز به مشکات و موانع در راه تولید داشت 
و گف��ت: قطع ش��دن مدام ب��رق و گاز س��بب توقف تولید 
ش��ده اس��ت که این توقف��ات باعث ایجاد مش��کات برای 
کارخانه های��ی که فولاد هرمزگان بای��د محصول خود را به 

آنها برساند خواهد شد.
ارزان��ی تاکی��د کرد: در ش��رکت هایی چون م��ا به لحاظ 
عملک��ردی دس��تگاه های نظارتی حضور دارند ؛حس��ابرس 
مس��تقل، بورس، س��ازمان بازرسی کل کش��ور، حسابرسی 
داخلی، هیات مدیره و انواع سیس��تم های کنترلی مشغولند 

تا منکری اتفاق نیفتد.
مدیرعامل فولاد هرمزگان کاهش منکرات را در خود سازی 
افراد دانس��ت و بیان کرد ما اینجا هس��تیم تا از یکدیگر یاد 
بگیری��م و بر ه��م تاثیر بگذاریم تا به س��اخت جامعه خوب 

کمک کنیم.
امی��د محم��دی، دبیر ش��ورای ام��ر به معروف ش��رکت 
ف��ولاد هرمزگان نیز در این جلس��ه گفت در ش��رکت فولاد 
هرمزگان عاوه بر دس��تگاه های نظارتی ش��امل حراست و 
حسابرس��ی، فرآیندهایی در قالب نظام ه��ای تحولی نیز در 
ش��رکت جاری اس��ت که خود در راس��تای ام��ر به معروف 
اس��ت. نظام پیشنهاد ها که در جهت پیش��نهاد در راستای 
بهبود عملکردهاس��ت، کارت سبز که پیشنهاد در خصوص 
جلوگیری از حوادث اس��ت و جلساتی که مدیرعامل شرکت 
در قالب ماقات عمومی با کارکنان نکات خود را مس��تقیما 
ب��ه بالاترین مقام ش��رکت بازگو می کنن��د و نگرانی در این 
ش��رکت در خصوص اینکه منکری نهی شود یا معروفی امر 

شود وجود ندارد.
محمدی همچنین پیش��نهاد داد سرفصل هایی با موضوع 
ام��ر ب��ه معروف و نه��ی از منک��ر تعریف ش��ده و در قالب 
آموزش های عمومی ش��رکت و در بس��تر فضای مجازی به 
پرس��نل آموزش های لازم داده شود گه مورد تصویب شورا 

واقع شد.

درخشش فولاد هرمزگان در ایفای مسئولیت های اجتماعی 

جهت یابی بازار طلا
پیش بینی وضعیت فلز زرد  در سال 2021

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

طا هم��واره به عنوان فل��زی گرانبها مورد 
توجه بوده  اس��ت. این فل��ز جایگاه ویژه ای در 
پوش��ش دادن ریسک  س��رمایه گذاری دارد و 
از س��رمایه ها در بلندمدت محافظت می کند.  
نرخ این کامودیت��ی از عوامل گوناگونی تاثیر 
می پذی��رد ک��ه از مهم ترین آنه��ا می توان به 
رش��د عرضه جهانی پول، نوسانات شدید بازار 
بورس و نرخ نفت، تغییرات نرخ بهره از سوی 
اقتصادهای بزرگ جهان به ویژه ایالات متحده 
امری��کا و بحران ه��ای اقتصادی اش��اره کرد. 
درواق��ع در ش��رایطی ک��ه اقتصادهای بزرگ 
جهان با هدف رونق بخشی به فعالیت صنعتی، 
اقتصادی و تولیدی سیاس��ت های انبس��اطی 
را در دس��تور کار خود ق��رار می دهند، زمینه 
کاهش ارزش دلار در برابر س��ایر ارزها فراهم 
می شود. در چنین شرایطی، سرمایه گذاران به 
بازار طا رغبت بیش��تری پیدا می کنند که به 
رشد نرخ این فلز منجر می شود. درواقع از طا 

می توان با عنوان پشتوانه پولی یاد کرد. 
سمت و سوی بازار طلا  �

سال ۲۰۲۰ میادی، روزهای پر فراز و نشیب 
و دور از انتظاری را برای اغلب کامودیتی های 
فلزی رقم زد. به گزارش »روزگار معدن«  طا 
نیز به عنوان یک کامودیتی س��رمایه ای از این 

تاطمات بی نصیب نماند. 
همه گی��ری وی��روس کووید ۱۹ در س��ال 
گذش��ته میادی به ویژه در ماه های نخس��ت 
این س��ال زمین��ه افت قابل توج��ه نرخ اغلب 
کامودیتی های فلزی را به دلیل رکود اقتصادی 
فراهم ک��رد. اما طا برخاف س��ایر فلزات از 
همان ماه های نخس��ت سال ۲۰۲۰ در مسیر 
صعودی ق��رار گرفت. حرکت طا در مس��یر 
رو به رش��د را می توان ناشی از شیوع ویروس 
کرون��ا و به دنب��ال آن خ��روج س��رمایه ها از 
بازارهای پرریسک تری همچون اوراق بهادار و 
سایر کامودیتی ها و خرید این فلز نسبت داد. 
این روند رو به رش��د به قدری ش��دت گرفت 
که ش��اهد عبور طا از کان��ال ۲۰۰۰ دلاری 
ه��م بودیم.  بهای هر اون��س طا در ماه اوت 
رک��ورد ۲۰۶۷ دلاری را ثب��ت ک��رد. رکورد 
قیمت��ی قبلی ط��ا به س��ال ۲۰۱۱ میادی 
باز می گردد که این فل��ز با بهای ۱۸۹۰ دلار 
به ازای هر اونس به فروش رفت.  همانطور که 
پیش تر هم اشاره ش��د خرید و فروش طا از 
جذابیت ویژه ای در دوران بحران های سیاسی 
و اقتصادی برخوردار اس��ت؛ بنابراین به دنبال 
ایجاد بی ثباتی در شرایط سیاسی و اقتصادی 
ایالات متحده در یک س��ال گذش��ته، رغبت 
ب��ه خرید این فلز بی��ش از پیش افزایش پیدا 
کرد. البته فروش طا در کانال ۲۰۰۰ دلاری 
آنقدرها هم دوام نیاف��ت و در روزهای پایانی 
م��اه اوت این فلز طایی رنگ به کانال ۱۹۰۰ 
دلار به ازای هر اونس بازگش��ت. اعام نتایج 
انتخابات ریاس��ت جمهوری ایالات متحده نیز 

برخاف انتظارها بود و زمینه متعادل ش��دن 
نرخ طا را فراهم کرد. با پیروزی جو بایدن در 
این انتخابات احتمال افزایش ثبات سیاس��ی 
میان ایالات متحده با س��ایر کشورها افزایش 
یاف��ت. همین موض��وع نیز مانعی در مس��یر 
روند رو به رش��د نرخ طا بود. در ادامه انتشار 
اخب��اری مبنی بر کش��ف موفقیت آمیز تولید 
واکسن کرونا، طا را در مسیر تضعیف بیشتر 
ق��رار داد. در نهایت نیز نرخ هر اونس طا در 
آخرین روز س��ال ۲۰۲۰ می��ادی به ۱۸۹۸ 

دلار رسید. 
چشم انداز طلا برای 2021 �

اگرچ��ه ط��ا در س��ال ۲۰۲۰ ب��ه رکورد 
تاریخ��ی قیمت خود رس��ید ام��ا برآوردهای 
پیش��ین بس��یاری از کارشناس��ان بازار دنیا، 
قله ه��ای قیمتی بیش��تری را نیز ب��رای این 

فلز ب��رآورد ک��رده بودند که محقق نش��د. با 
ای��ن وجود، همچنان بس��یاری از موسس��ات 
معتبر جهان چش��م انداز خوب��ی را برای طا 
در س��ال ۲۰۲۱ می��ادی متصور هس��تند، 
هرچن��د احتمال کاهش��ی بودن به��ای این 
فل��ز در کوتاه مدت با توجه به بهبود ش��رایط 
دلار امریکا دور از انتظار نیس��ت. اما همچنان 
تزریق هزاران میلی��ارد دلار به اقتصاد امریکا 
عاملی است که از نرخ طا پشتیبانی می کند.  
تغیی��رات دولت ایالات متحده و احتمالا روند 
سیاس��ی و اقتصادی این کش��ور را باید یکی 
از مهم تری��ن عوامل اثرگذار بر ب��ازار طا در 
س��ال جاری میادی دانس��ت. تصویب بسته 
مالی دولت جوبای��دن می تواند زمینه تقویت 
انتظارات تورمی را در این کش��ور فراهم کند. 
در همی��ن حال با تزریق جری��ان نقدی پول 

به بازار انتظار می رود سرمایه گذاری روی طا 
همچنان مورد توجه باش��د.  درحال حاضر، ۲ 
بس��ته محرک اقتصادی از سوی دولت ایالات 
متحده مورد بحث قرار دارد. نخست بسته های 
مح��رک کووی��د-۱۹ که از طری��ق چک های 
نقدی و برای تحریک تقاضا در بازار به دس��ت 
مصرف کنن��دگان خواه��د رس��ید.  در ادامه 
اجرای طرح زیرساخت سبز ۲ تریلیون دلاری 
نیز در دست بررسی قرار دارد. ۲ طرح یادشده 
می توانند با روانه کردن جریان نقدی به بازار، 
ارزش طا را در س��طوح بالایی حفظ کند. تا 
جایی که برخی تحلیلگ��ران اعتقاد دارند نرخ 
این فلز در س��ال جاری رکوردهای تازه ای را 
ثبت می کند. اما سرعت پایین واکسیناسیون 
کرونا به عنوان عاملی منفی یا سرعت گیر روند 

قیمتی این فلز را تحت تاثیر قرار می دهد.
امید به رشد تقاضای مصرفی  �

در س��ال ج��اری می��ادی انتظ��ار می رود 
اقتصادهای��ی مانن��د چین، هن��د و... با بهبود 
 WGC وضعی��ت روب��ه رو ش��وند، موسس��ه
معتقد اس��ت بهبود وضعیت اقتصادی در این 
کشورها تقاضای فیزیکی برای طا را می تواند 
افزایشی کند که این موضوع سیگنالی مثبت 
برای این بازار به ش��مار می رود.  در این میان، 
حت��ی انتظار می رود رش��د تقاض��ا برای طا 
از سوی هند ش��تاب بیشتری داش��ته باشد. 
داده های اولیه جشنواره Dhanteras در ماه 
نوامبر نشان می دهد اگرچه تقاضای جواهرات 
هن��وز کمتر از حد متوس��ط ب��ود، اما به طور 
قابل توجه��ی از پایین ترین س��طح تقاضا که 
مربوط به دومین فصل سال ۲۰۲۰ بود، بهبود 
پیدا کرده بود.  این موسس��ه در ادامه گزارش 
خود می افزاید در مناطق دیگر، تقاضای برای 
طا به دلیل کن��دی بهبود اقتصادی و کاهش 
نرخ ط��ا حتی از س��ال ۲۰۲۰ نی��ز کاهش 

بیش��تری را تجربه می کند. تقاضای بانک های 
مرک��زی برای طا در س��ال ۲۰۲۱ همچنان 
کمت��ر رکورد تقاض��ا در س��ال های ۲۰۱۸ و 
۲۰۱۹ میادی خواهد بود، اما همچنان از این 
ناحیه نیز تقاضایی به این بازار وارد م ی شود. 
همچنان بانک های مرکزی بخش��ی از ذخایر 
خارج��ی خود را تبدیل به ط��ا می کنند که 
این موضوع می تواند از بازار طا حمایت کند، 
در کنار این موضوع نرخ پایین بهره بانکی نیز 
بر جذابیت طا میان سرمایه گذاران می افزاید. 

نقره پیشران بازار طلا شد  �
در آخرین روز از هفته گذشته یعنی جمعه 
۲۹ ژانویه، فل��زات گرانبها در بازارهای جهان 
روند افزایش��ی داش��تند به گون��ه ای که بهای 
طای جهانی افزایشی یک درصدی را نسبت 
به روز قب��ل خود تجربه ک��رد، این در حالی 
است که در همین زمان، نقره رشد ۵ درصدی 
داش��ت. به این ترتیب بای��د گفت که در یک 
هفته اخیر طا در تعقیب نقره بوده، در حالی 
که عموما این روند معکوس است.  بارت ملک، 
 TD Securities رئیس کمپانی بین المللی
در این باره می گوی��د افزایش متقاضیان برای 
خرید نقره نس��بت به متقاضی��ان خرید طا، 

دلیل جلو افتادن این فلز از طا بوده است. 
 Kitco پیت��ر هوگ، مدیر بازرگانی جهانی 
Metals درباره پیش��ی گرفتن رش��د نقره از 
ط��ا می گوی��د، درحال حاضر عوامل��ی مانند 
اتفاق��ات بازار س��هام وج��ود دارد ک��ه باعث 
می ش��ود س��رمایه گذاران فش��ار کوتاه مدتی 
روی نقره داشته باشند. اما عموما نقره از طا 
تبعیت ک��رده و نمی توان انتظار داش��ت این 

روند ادامه دار شود.  
به گفته تحلیلگ��ران، عاقه برای خرید نقره 
ظرف هفته قبل می توان��د در هفته جاری به 
بازار طا منتقل ش��ود و حت��ی بهای این فلز 
را مج��دد ب��ه ۱۹۰۰ دلار ب��ه ازای هر اونس 
بازگردان��د. بازار بس��یاری از فلزات با یکدیگر 
همبستگی داشته و از همین رو انتظار می رود 
افزای��ش حضور س��رمایه گذاران در بازار نقره 
ب��ه ترغیب خرید ط��ا نیز منجر ش��ود. این 
همبستگی در بازار طا و نقره به مراتب بالاتر 
ب��وده و از همین رو انتظار می رود این دو بازار 

تبعیت بالایی از یکدیگر داشته باشند. 
سخن پایانی �

قیم��ت ط��ا در دوران ثب��ات سیاس��ی و 
اقتصادی همگام با س��ایر فلزات اس��ت اما در 
دوران بی ثباتی که سایر کامودیتی ها از رونق 
می افتد، طا در مس��یر صع��ود قرار می گیرد. 
نمون��ه  ب��ارز این اتف��اق در س��ال ۲۰۲۰ و با 
ش��یوع ویروس کرون��ا در جهان تجربه ش��د 
و در نهای��ت رک��ورد ۲۰۶۷ دلاری ب��رای هر 
اونس طا به ثبت رس��ید. توجه به بسته های 
حمایت��ی اقتصادهای ب��زرگ از جمله ایالات 
متح��ده امری��کا در مقابل��ه با اثرات ش��یوع 
ویروس کرونا، نرخ بهره بانکی و برآورد میزان 
تقاضای مصرفی می توان��د آینده بازار طا در 

سال ۲۰۲۱ را به نمایش بگذارد.  

 نقطه مشترک مجلس
  و وزارت صنعت 
برای درمان فولاد 

تدوی��ن طرح جامع فولاد و برگزاری جلس��ات 
مختل��ف مدیران وزارت صنعت، معدن وتجارت با 
اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس حاکی 
از آن است که مجلس شورای اسامی بر تصویب 

این طرح اصرار دارد.
ب��ه گزارش صنع��ت کار، چن��دی پیش وزارت 
صنعت با تدوین و اباغ ش��یوه نامه فولاد حواشی 
بس��یاری را ایج��اد ک��رد. حتی گفته می ش��ود 
داری��وش اس��ماعیلی معاونت س��ابق معدنی این 
وزارتخانه بدلیل اختافاتی بر سر شیوه نامه فولاد 

از سمت خود بر کنار شد.
اما در آن س��وی ماجرا مجلس شورای اسامی 
در تاش اس��ت تا طرح جامع فولاد را به صورت 

قانون در صحن علنی به تصویب برساند.
ب��ا انتخاب اردش��یر س��عدمحمدی ب��ه عنوان 
سرپرست معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت بار دیگر فعالان صنعت فولاد به تغییرات 
مثبتی در ش��یوه نامه یا حتی منتفی شدن اجرای 

آن و ارائه طرح جدید امیدوار شدند.
اما با بررس��ی های بیش��تر مش��خص می شود 
همچنان مجلس و وزارت صنعت، معدن وتجارت 

به نقطه مشترکی در این موضوع نرسیده اند.
اردشیر سعد محمدی، سرپرست معاونت معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با اش��اره به جلسه 
خود با اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
اظهار کرد: موضوع ش��یوه نامه فولاد با نکات فنی 
بس��یاری همراه است که باید با دقت نظر بررسی 

و اصول حرفه ای در کار برای آن لحاظ می شد.
وی تصری��ح ک��رد: خواه��ش م��ا از اعض��ای 
کمیس��یون صنایع و معادن مجل��س این بود که 
فرصت��ی در نظر گرفته ش��ود تا ما ب��ا همکاری 
انجم��ن فولاد ایران و نورد کاران و لوله و پروفیل، 
تدوین برنامه ای داش��ته باش��یم ک��ه تمامی این 
دوس��تان در س��طوح مختلف از این برنامه ریزی 

رضایتمند باشند.
ب��ه گفت��ه وی، پ��س یک جلس��ه ۲ س��اعته 
کمیسیون این فرصت را قائل شد تا ما در ۱۵روز 
تدوی��ن برنامه جدی��دی با الگوی اتخاذ ش��ده از 
مجلس داشته باشیم تا شرایطی مناسب در تولید، 

بازار و صادرات فراهم شود.
س��عدمحمدی تصری��ح کرد: البت��ه باید اصول 
علمی ش��رایط بورس نیز در ای��ن برنامه در نظر 
گرفته ش��ود، یعنی ش��رایط باید به صورتی باشد 
که همه از یک منطق کارشناس��ی رضایت داشته 

باشند.
س��عد محمدی تصریح کرد: به زودی جلسات 

تاملی برای این موضوع آغاز خواهد شد.
اما در آن س��وی ماجرا بحث مهل��ت ۱۵ روزه 
کمیس��یون صنای��ع و معادن مجلس ب��ه وزارت 
صنعت از س��وی یکی از اعضای این کمیس��یون 
رد م��ی ش��ود. روح الله ایزدخ��واه در م��ورد این 
جلس��ه به مهر گفت: هیچ بحثی در خصوص لغو 
یا ب��ه تعویق افتادن طرح مجلس مطرح نیس��ت 
و فقط با توجه به اینکه س��عدمحمدی به تازگی 
به عنوان سرپرس��ت معاونت ام��ور معدنی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت انتخاب ش��ده، مقرر شد 
پیشنهاداتی به خصوص برای ماده یک و ۴ طرح 
از س��وی این وزارتخانه به کمیس��یون ارائه شود. 
عضو کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس افزود: 
طرح در دس��تور کار بررس��ی کمیسیون است و 
کار جلو می رود و اگر بحث بودجه مطرح نباش��د 
به احتم��ال زیاد هفت��ه آینده نیز جلس��ه ای در 
رابطه با این طرح در کمیس��یون خواهیم داشت. 
وی درب��اره برخی نگرانی ه��ا مبنی بر اینکه طرح 
مجل��س منجر به محدودس��ازی ص��ادرات فولاد 
می ش��ود، تصری��ح کرد: در ط��رح مجلس مطرح 
ش��ده بود که تولیدکنندگان ف��ولاد همه تولید را 
در بورس عرضه کنند و اگ��ر مازادی ماند، صادر 
کنند اما در بررس��ی های اولیه کمیس��یون مقرر 
ش��د تولیدکنندگان یک کف عرضه ای به بورس 
داش��ته باش��ند و بعد از آن امکان صادرات وجود 
داش��ته باش��د. آنطور که پیداس��ت هنوز مجلس 
و وزارت صنع��ت، مع��دن وتجارت ب��رای هدایت 
بازار فولاد به تفاهم نرس��یده ان��د، این در حالی 
اس��ت که صنعت فولاد باید برای ۵ سال دیگر به 
چشم انداز تولید ۵۵ میلیون تن دست پیدا کرده 
و سهم خود از بازارهای صادراتی را افزایش دهد. 
درواقع مشخص نیست خط وزارت صنعت، معدن 
وتجارت و مجلس در کجای این ماجرا قرار است 
به هم برس��د و صنعت فولاد از سردرگمی خارج 

شود.

خبر
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راه نجات بورس

تقویت بورس با تثبیت نرخ دلار

وضعیت بورس با اجرای بودجه »چند دوازدهم«

گروه معدن

پس از کش و قوس های فراوان، بالاخره چند روزی 
می شود که رئیس جدید سازمان بورس، انتخاب شده 
و کار خ��ود را با جلس��ه با ش��رکت های حقوقی آغاز 
کرده اس��ت. ام��ا نکته ای که بای��د در این بین به آن 
اش��اره کرد، رئیس جدید باید از اش��تباهات گذشته 
روس��ای قبلی درس بگیرد و تک��رار آنها به هر نوعی 

خودداری کند.
به گزارش فارس، بازار س��رمایه در ماه های گذشته 
فراز و نشیب های فراوانی داشته است که این مسئله 
س��بب ضرر و زیان فراوانی برای سهامداران خرد در 
این بازار ش��ده اس��ت. نکته جالب توجه در این بین 
سود شرکت های حقوقی و جبران ۳۲۰ هزار میلیارد 
تومانی کس��ری بودج��ه دولت در چند ماه گذش��ته 

بوده ایم.
اما »محمدعلی دهق��ان دهنوی« برای آنکه بتواند 
دوران خوبی در س��ازمان بورس پش��ت س��ر بگذارد 
باید به چند نکته اساس��ی پایبند باش��د. در صورتی 
که رئیس س��ازمان بورس بتواند این موضوعات را به 
درس��تی مدیریت کند، می توان شاهد بازاری متعادل 
بود که هم سهامدار حقیقی و هم شرکت های حقوقی 

و هم دولت از آن منتفع شوند.
بازگرداندن اعتماد به بازار سرمایه �

یکی از نکاتی که در ماه های اخیر به شدت کاهش 
یافته است، مسئله اعتماد سهامداران حقیقی به بازار 
سرمایه است. خروج پول حقیقی در ماه های گذشته 
به ش��دت رشد داش��ته است و این مس��ئله می تواند 
آین��ده ب��ورس را نیز به خط��ر بیان��دازد. در صورتی 
که سهامداران حقیقی احس��اس کنند مدیریت بازار 
سرمایه به دنبال حفظ و افزایش اعتماد به بازار است، 
پول ه��ای خود را دوباره به ب��ورس وارد خواهد کرد. 
این مسئله می تواند آینده بورس را نیز تضمین کند.

پرهیز از »تصمیمات چهارشنبه ای« �
همه فع��الان بازار حضور ذهن دارن��د که در دوره 
مدیریت اسبق س��ازمان بورس، بازار س��رمایه دچار 
س��ندروم چهارش��نبه های بی ق��رار ب��ود. مدیری��ت 
س��ازمان بورس در آن دوره عصر روز چهارش��نبه که 
بازار به م��دت ۲ روز تعطیل بود، دس��تورالعمل ها و 
بخش��نامه های جدید را صادر و اب��اغ می کرد. البته 
که بخشی از این بخشنامه ها راهگشا بودند، اما نحوه 
عملکرد جه��ت صدور این بخش��نامه های در غروب 

روزهای چهارشنبه اهالی بازار را به این نتیجه رسانده 
بود که باید هر چهارش��نبه منتظر تصمیمات جدید 
باشند. در دوره مدیریت سابق این شیوه تصمیم گیری 
کنار گذاشته شد. اما شیوه تصمیم گیری در این دوره 
به ش��دت لحظه ای و خلق الساعه و بدون کارشناسی 
جام��ع ب��ود. بس��یاری از اهالی بازار در وس��ط زمان 
معامات شاهد اعام دس��تورالعمل جدید بودند که 
تمام استراتژی های آنان را برای انجام معامات تغییر 

می داد.
مدیری��ت جدید س��ازمان ب��ورس باید این ش��یوه 
تصمیم گی��ری را تغیی��ر داده و یک رویه مناس��ب و 
کارشناسی برای این تصمیم سازی و اجرای آن را در 
پی��ش بگیرد تا س��هامداران کمترین ضرر را متحمل 

شوند.
نظارت بیشتر بر رفتارهای خارج از عرف �

یک��ی از مواردی ک��ه در ماه های گذش��ته صدای 
بس��یاری از فعالان بازار را درآورد، رفتار شرکت های 
حقوقی بوده اس��ت. بعضی فعالان بازار ادعا می کنند 
نوس��ان گیری روزان��ه، گذاش��تن سفارش��ات ب��رای 
ترساندن س��هامداران جهت جمع کردن سهم، عدم 
حمایت از بازار س��رمایه و انجام معامات الگوریتمی 
از جمله مواردی بوده اس��ت که شرکت های حقوقی 
و یا کدهای حقیقی وابس��ته ب��ه آنها وضعیت بازار را 

ت��ا حدود زی��ادی از یک روند مطمئن ب��ه یک روند 
پرنوس��ان تبدی��ل کرده ان��د. اگر ای��ن ادعاها صحت 
داش��ته باش��ند، در صورتی که بخش نظارت سازمان 
بورس و نظارت بورس ها فعال نشوند و با شرکت های 
حقوقی و کدهای حقیقی متخلف برخورد مناس��بی 
صورت نگیرد، وضعیت بازار س��رمایه به حالت عادی 
ب��از نخواه��د گش��ت. همان طور ک��ه ورود مجلس و 
ق��وه قضایی��ه در ماه های گذش��ته توانس��ت برخی 
رفتارهای این ش��رکت های حقوق��ی را کنترل کند. 
در صورت��ی که بخ��ش نظارت س��ازمان بورس فعال 
 تر عمل کند می تواند بس��یاری از مش��کات موجود 
را حل کند. س��ازمان بورس باید در وهله اول خود با 
متخلف��ان برخورد کند و در صورت��ی که تخلفات به 
جرم تبدیل شد، متخلفین را به مراجع قضایی معرفی 
کند. در این صورت س��ازمان بورس خواهد توانس��ت 

بازار سرمایه را به ریل اصلی اجرای قانون بازگرداند.
جلوگیری از برخوردهای دستوری  �

بسیاری از کارشناس��ان معتقدند، صعود بورس در 
ابتدای سال و ریزش بازار سرمایه در ماه های گذشته 
دس��توری بوده اس��ت. رئیس س��ازمان بورس جهت 
حفظ تعادل بازار س��رمایه باید ب��ا چنین رفتارهایی 
که از دولت و ش��رکت های حقوقی وابسته به آن سر 
می زن��د، برخورد ک��رده و از س��هامداران حقیقی در 

مقابل این نوع رفتارها صیانت کند. کاهش یا افزایش 
نرخ دستوری محصولات مرتبط با بازار سرمایه مانند 
شمش فولاد که توسط دولتمردان در ماه های گذشته 
ب��ر بورس تحمیل ش��ده اس��ت، می تواند مش��کات 
فراوانی را برای بازار سرمایه ایجاد کند. رئیس سازمان 
ب��ورس باید مطابق با قوانین بازار س��رمایه در مقابل 
این نوع دخالت های دولتمردان ایس��تاده و از حقوق 

سهامداران خرد دفاع کند.
بلای فضای مجازی  �

یکی از مشکات این روزهای بازار سرمایه به فضای 
مجازی و سیگنال فروشی عده ای بر می گردد که تنها 
به فکر سود خود هستند. در ماه های گذشته این افراد 
در ش��بکه های اجتماعی به ش��دت زیاد شده اند. نوع 
س��یگنال فروشی این گروه ها و کانال ها که در برخی 
مواقع ب��ه برخی بازیگران خاص در بورس نیز متصل 
هس��تند تنها به زیان س��هامداران خرد که به تازگی 

وارد بازار سرمایه شده اند، منجر شده است.
س��ازمان بورس بای��د با ایجاد نوعی دس��تورالعمل 
نظارتی بر فضای مجازی نطارت بیشتری داشته باشد. 
کانال های سیگنال فروش که دایم در حال ایجاد صف 
خرید و ص��ف فروش در بورس هس��تند در ماه های 
گذشته و در اوج بازار سیگنال خرید سهام های خاص 
را ارائ��ه می دادند و بع��د از ورود بازار به فاز اصاحی، 
سهامداران را مس��ئول خرید و فروش می دانستند و 

خود را از همه موارد مبرا می دانستند.
همی��ن کانال ها با خط گرفتن ه��ای خاص، رئیس 
س��ابق س��ازمان بورس را اصلی ترین مسوول ریزش 
بازار معرفی می کردند تا از این طریق بتوانند، نگاه ها 

را از مسئول اصلی وضعیت بازار دور نمایند.
ساماندهی کارگزاری ها �

یک��ی از اصلی تری��ن موضوعات��ی ک��ه در ماه های 
گذش��ته مورد اعتراض س��هامداران خرد بوده است، 
مس��ئله کارگزاری ها و خدمات نه چندان مطلوب آنها 
بر می گردد. باید دستورالعمل تاسیس کارگزاری های 
جدی��د ک��ه در دوره مدیری��ت قبل��ی ب��ه ن��گارش 
درآمده اس��ت، هرچه زودتر به تصویب ش��ورای عالی 
 ب��ورس برس��د ت��ا انحص��ار فعل��ی کارگزاری ه��ا از 

بین برود.
حال باید دید راه حل رئیس جدید س��ازمان بورس 
برای مش��کات موجود که بخش��ی از آن گفته شد، 
چیس��ت و چگونه می خواهد وضعیت بازار سرمایه را 

به یک حالت نرمال برساند.

تثبی��ت و تحقق وعده های حمای��ت دولت از بازار 
س��رمایه، تثبیت نرخ دلار و کاه��ش ترس حاکم بر 
بازار س��رمایه، مولفه هایی اس��ت که می تواند چراغ 

بورس را تا مدت ها سبز نگه دارد.
در هفته ه��ای گذش��ته س��هامداران ش��اهد افت 
س��نگین ش��اخص  بورس و نرخ س��هام و شکس��ته  
ش��دن حمایت های این نماگر بودند، اما کارشناسان 
و تحلیلگران بازار س��رمایه هفته های پرباری را برای 
بازار سرمایه پیش بینی می کنند و معتقدند با رسیدن 
دلار ب��ه کانال بالاتر ازمحدوده هفته های گذش��ته و 
همچنین اس��تعفای مدیرعامل ب��ورس، این بازار در 

وضعیت مثبت به مسیر خود ادامه خواهد داد.
در همین رابطه حمید میرمعینی کارش��ناس بازار 
س��رمایه در گفت وگو با اقتص��اد ۲۴ در ارزیابی خود 
از بازار بورس چنین گف��ت: با توجه به اینکه انتظار 
م��ی رود تقاضای جدی��د وارد بازار ش��ود باید ترس 
حاک��م بر ای��ن بازار تمام ش��ده و در این زمینه باید 
حمایت دولت از این بازار تقویت شود چرا که همین 
موضوع باع��ث دلگرمی و ثبات متقاضی��ان در بازار 

سرمایه خواهد شد.
ب��ه اعتق��اد این تحلیلگ��ر بورس؛ قطع��ا وضعیت 

ش��رکت های بورس��ی در ای��ن هفته ب��ه چند دلیل 
بهتر ش��ده چرا که ن��رخ دلار نیمایی به ن��رخ بازار 
آزاد نزدیک ش��د و همچنین مراسم تحریف ریاست 
جمهوری امری��کا به بهبود وضعیت بازار های جهانی 
کمک کرد یعنی بهترین رشد ها در بازار را گروه های 

وابسته به بازار جهانی )آهن و فولاد( رقم زده اند.
به اعتقاد این کارش��ناس بازار س��رمایه؛ در حالی 
که نش��انه های مثبت بازار با رش��د ش��اخص همسو 
اس��ت، اما به نظر می رس��د همچنان در تداوم مسیر 
رش��د بازار، تردید وج��ود دارد. برای همین می توان 
انتظار داشت بازار قدرت و شتاب ۴ماه نخست سال 
را نداش��ته باشد اما باید مس��یر ادامه تقویت بورس 

فراهم شود.
گزارش شرکت ها به داد بورس رسید �

می��ر معینی ب��ا توجه به وضعی��ت گزارش های ۹ 
ماهه منتش��ر  ش��ده در صنایع و افزایش سودآوری 
ش��رکت ها، پش��توانه های بنیادی س��هام را در حال 
تقویت دانست و گفت: در صورت ثبات نسبی دلار و 
کاهش ترس غیربنیادی بورس بازان ش��اهد بازگشت 
نرخ و نماگر های سهام به سطوح تعادلی خواهیم بود.
این کارش��ناس بازار س��رمایه یادآور ش��د: زمانی 

ب��ازار آم��اده روند صعودی اس��ت که ق��درت بالقوه 
خری��داران از فروش��ندگان بیش��تر ش��ود از ای��ن 
رو در ای��ن هفت��ه می ت��وان اطمین��ان داش��ت که 
 متقاضیان عرضه به س��مت خرید بیشتر تمایل پیدا 

کرده اند.
 وی تصری��ح کرد: این موض��وع را می توان چنین 
بیان کرد که در روند معامات در هفته های گذشته، 
س��هامداران س��ردرگم بودند و ترجی��ح می دادند با 
توجه به قیمت ه��ای پایین تر، با قرارگرفتن در صف 
فروش های چند میلیونی سهام خود را عرضه کنند، 
ام��ا از ابتدای ای��ن هفته همزمان با رش��د قیمت ها 

حاضر نیستند همان سهام را بفروشند! 
میرمعینی گفت: از سوی دیگر خریداران به دلیل 
هم��ان ترس حاکم بر بازار و ریزش س��هام ها، حاضر 
نبودند زمانی که ن��رخ ۲ صندوق پالایش و دارایکم 
نسبت به قبل پایین تر بود، واحد های این دو صندوق 
را خری��داری کنند، اما در این هفته ش��اهد خواهیم 

بود صف خرید های سنگین شود.
تصمیم سهامداران بر پایه شرایط روز �

ب��ه گفته این تحلیلگ��ر بورس، در ش��رایط فعلی 
و س��ردرگمی حاک��م بر ب��ازار، مولفه ه��ای تحلیل 

ج��ای نه چن��دان دقی��ق در تصمیم گیری ه��ا دارد 
و س��هامداران ترجی��ح می دهند بر پای��ه خبر های 
 اقتصادی – سیاسی روزانه، برای سهام خود تصمیم 

بگیرند.
این فعال بورس��ی ادامه داد: س��هامداران به دلیل 
برخی واکنش ها به رفتار ها نمی توانند درک درستی 
از روند حرکت بورس در این روز ها و هفته ها داشته 
باش��ند پس منتظرند تا بازار به مس��یر منطقی خود 
بازگردد، هر چن��د در هفته جاری نگرانی از حرکت 

منفی بورس کمی کاسته شده است.
میر معینی ادامه داد: افت نرخ ارز در هفته گذشته 
سبب شد تا بازار بورس کاهش قیمتی را تجربه کند، 
اما در هفته جاری، بازگش��ت نرخ دلار به کانال ۲۳ 
هزار تومان بازهم نویدبخش رش��د برای بازار بورس 

شده است.
این تحلیلگر بازار س��رمایه در پای��ان گفت: دیگر 
اثری از وحش��تی که بازار را فرا گرفته بود و س��بب 
شد در هفته های گذشته بعضی از سهم ها ریزش کم 
س��ابقه ای را تجربه کنند، نیست، اما شاید یک اتفاق 
سیاس��ی یا تصمیم سیاست گذاران اقتصادی باز هم 

مسیر بورس را تغییر دهد.

یک کارشناس بازار س��رمایه گفت: عدم تصویب 
لایح��ه بودج��ه و احتم��ال اج��رای بودج��ه چند 
دوازدهم، عاوه بر افزایش ابهام و نگرانی در بازار، به 
ط��ور حتم میزان افزایش عرضه ها در بازار را فراهم 

می کند.
رس��ول جاوی��دی در گفت وگو با ایرن��ا به اجرای 
بودجه چند دوازدهم و تاثیر آن بر معامات بورس 
اش��اره کرد و اف��زود: بازار از چند وقت گذش��ته تا 
ح��دودی در انتظار تعیین تکلی��ف وضعیت لایحه 
بودج��ه بود که در مجلس با چه اصاح هایی همراه 
می ش��ود و چه تصمیم هایی در خصوص آن گرفته 
می شود زیرا روشن شدن این موضوع باعث می شود 
تا هر چه زودتر تکلیف بارار سهام و مسیر معاماتی 

آن مشخص شود.
وی ن��رخ ارز را از جمله مس��ائل مه��م تاثیرگذار 
ب��ر روند معامات بورس دانس��ت و گفت: نرخ دلار 
توس��ط مجلس ١٧ ه��زار و ٥۰۰ تومان و در دولت 
١٥ هزار تومان پیش بینی شده بود که روز گذشته 
مجلس با رد لایحه بودجه دست رد به بودجه دولت 
زد و این موض��وع به طور حتم تاثیر متفاوتی را در 

بازارهای مختلف سرمایه گذاری خواهد گذاشت.
جاویدی با بیان اینکه با رد لایحه بودجه توس��ط 
مجلس، گمانه زنی ها در خصوص ابهام های موجود 
در بازار بس��یار بیش��تر شده اس��ت، افزود: یکی از 

مس��ائل قابل اهمیت، موضوع افزای��ش نرخ انرژی 
مانند گاز، برق بوده اس��ت که در بازار شایعاتی در 
زمینه افزایش نرخ چن��د برابری آنها وجود دارد، با 
توجه به چنین وضعیتی انتظار می رفت این مورد در 
بودجه مشخص شود اما با توجه به رد آن این ابهام 
همچنان در بازار وجود دارد و باعث تاثیرگذاری بر 

معامات خواهد شد. 
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: یکی 
دیگر از مواردی که برای بازار بسیار مهم بود تعیین 
تکلیف تامین کس��ری بودجه بود ت��ا از این طریق 
مش��خص ش��ود که دولت برای رفع کسری بودجه 
چه برنامه هایی دارد و آیا مانند امسال برای تامین 
کس��ری بودجه به بازار س��هام اکتف��ا می کند یا از 
طریق انتش��ار اوراق تامی��ن مالی اقدام به پر کردن 

خاهای مالی می کند.
 وی با اش��اره به اینکه عدم تصویب لایحه بودجه 
زمینه افزایش ابهام و ترس در بازار را فراهم می کند، 
گفت: این موضوع به طور حتم باعث افزایش میزان 
عرضه ها در بازار می ش��ود و بهت��ر بود تا در چنین 
موقعیتی، اقدام��ی بهتر برای تصویب لایحه بودجه 

در دستور کار قرار می گرفت.
وی افزود: انتظار می رود افزایش عرضه ها در بازار 
زیاد دوام نداش��ته باش��د و در ادامه ش��اهد قدرت 

نمایی خریداران در بازار باشیم.

جاویدی با اش��اره به اینکه هفته گذش��ته شاهد 
قدرت نمای��ی گروه خودرو در بودی��م، تاکید کرد: 
ش��ایعات مط��رح ش��دن آزاد ش��دن نرخ گ��ذاری 
خ��ودرو س��بب اس��تقبال از ای��ن گ��روه و تغییر 
 وضعیت از صف فروش ب��ه صف خرید در برخی از 

گروه ها شد.
وی با اش��اره به اینک��ه از ۲ روز گذش��ته زمینه 
کاه��ش ش��اخص کل و عرضه ه��ای س��نگین در 
س��هام ش��رکت های بزرگ فراهم شده است، گفت: 
در صورت تداوم کاهش ش��اخص بورس کانال یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار واحدی را از دست خواهیم داد.

جاویدی با اشاره به اینکه بازار در حالی این روزها 
درگیر افت اس��ت که در چند روز گذش��ته به مدار 
صعودی بازگش��ته بود، گفت: این افزایش شاخص 
به کمک س��هام پالایشی ها رخ داد و بعد از مدت ها 

سبب لیدری آنها شد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه خاطرنش��ان کرد: 
افزایش نرخ در این سهام زمینه افزایش عرضه این 
نماده��ا در بازار را فراهم کرد و باعث ش��د تا کلیت 
بازار به دلیل اینکه پالایشی ها را به عنوان لیدر بازار 
قبول داشتند و عرضه ها در آنها زیاد شد زمینه افت 
س��نگین بازار و فشار فروش نس��بی در بازار بیشتر 

شود.
وی گف��ت: اظهارنظرهای مختل��ف در خصوص 

آینده سیاس��ی و اقتصادی سبب ابهام در بازار شده 
است که این ابهام باعث عدم تصمیم گیری مناسب 
س��رمایه گذاران ش��د و هر یک از اف��راد با توجه به 
دی��د خاصی ک��ه دارند و وزنی که ب��ه اخبار منفی 
می دهند بر آن اس��اس در بازار برای معامله تصمیم 

گیری می کنند.
جاویدی اظهارکرد: ش��ایعات مطرح شده در بازار 
مانند نرخ گ��ذاری دس��توری در برخی محصولات 
برای مدتی به ش��دت بازار را تحت تاثیر قرار داد و 
به جای آنکه برای بهبود وضعیت بازار این شایعات 
کمتر ش��ود روز به روز در حال بیش��تر شدن است 
و این مس��ائل به ش��دت بازار را تحت تاثیر قرارداده 

است.
این کارش��ناس بازار س��رمایه خاطرنش��ان کرد: 
اس��تراتژی معامات معاماگران که بیشتر در این 
مدت اقدام به نوس��ان گیری چن��د روزه می کردند 
ب��ازار را برای مدتی وارد فاز صع��ودی کرد اما بعد 
از آن ب��ه دلیل افزایش فروش، بازار تحت تاثیر قرار 

گرفت و دوباره وارد مدار نزولی شد.
جاویدی تاکید کرد: از جمله عواملی که می توان 
آن را در معامات بازار دخیل دانست نرخ ارز است 
که به طور طبیعی تاثیر بس��یار زیادی را بر س��هام 
ش��رکت های کامودیتی محور دارد و تاثیر زیادی را 

بر روند بازار می گذارد.

 EPS فرصت ها و تهدیدهای بازگشت
مدیرعامل کارگزاری امین س��هم ، به بررس��ی آثار بازگش��تEPS ها به 

صورت های مالی در روند بازار سرمایه پرداخت.
به گزارش س��نا، امیرس��یدی در خصوص موضوعEPS  با تاکید بر اینکه 
این فاکتور نش��ان از س��ود مالی و عملیات ش��رکت طی ی��ک دوره مالی 
مشخص است، تاکید کرد: نسبت این رقم به قیمت سهم )P/E( یک متغیر 

مهم برای تصمیم گیری سرمایه گذاران است.
س��یدی نس��بت قیمت به س��ود را متغیر مهم��ی ب��رای تصمیم گیری 
س��رمایه گذاران دانست و درباره دلایل حذف EPS در سال ۹۶ و بازگشت 
مج��دد آن در مقطع زمانی فعلی گفت: حذف پیش بینی ها در دوره س��ال 
۹۶ اتف��اق مهمی ب��ود که بای��د در آن مقطع انجام می ش��د، در آن زمان 
گزارش های ماهانه به بازار ارائه ش��د که یک تحلیلگر با بررس��ی متغیرها و 

این گزارش ها می تواند یک برآورد از پیش بینی داشته باشد.
وی در ادامه، حذف این متغیر را تصمیم درس��تی دانست و تصریح کرد: 
دیروز هم دیدیم که یکی از ش��رکت ها ب��ا اعام EPS محافظه کارانه باعث 
واکنش منفی بازار ش��د و این موضوع یکی از دلایلی بود که در س��ال ۹۶ 
تصمیم بر حذف پیش بینی س��ود گرفته شد، اعام سودهای محافظه کارانه 
ی��ا نگاه های خوش بینانه معمولا ب��ازار را دچار انحراف می کند و در رفتار و 

تصمیم های سرمایه گذاران اثرگذار است.
س��یدی درباره دلایل تصمی��م نهاد ناظر برای انتش��ار مجدد پیش بینی 
سود گفت: از مردادماه به بعد آنقدر بازار دچار شرایط سختی بوده که نهاد 
ناظر برای طراحی راهکاری که به بازار کمک کند تحت فش��ار قرار گرفته 
و گروهی به بازگش��ت EPSها برای بهبود ش��رایط معامات اصرار و تاکید 
داش��تند. س��ازمان بورس تصمیم به بازگش��ت پیش بینی ها به صورت های 

مالی شرکت ها گرفت.
این کارگزار بازار س��رمایه با اش��اره به اینکه در س��ال ۹۶ در ازای حذف 
پیش بینی سود، ١۲ دوره گزارش ماهانه منتشر شد در برنامه به وقت تحلیل 
ش��بکه ایران کالا گفت: با این گزارش ها شرکت های مشاور سرمایه گذاری 
س��ناریوهای مختلفی را به صورت بدبینانه و خوش بینانه برآوردی از سود 
ارائه می دادند اما با بازگشت این فاکتور، شرکت یک رقم مشخصی را اعام 
می کند که می تواند واکنش مثبت یا منفی در بازار داش��ته باش��د که اگر 

محقق نشود بازهم بازار را دچار تنش می کند.
سیدی در ادامه به انتشار پیش بینی های اخیر اشاره کرد و گفت: به نظر 
می رس��د با گذشت تنها چند روز از آغاز انتشار EPS  ها گروهی که اصرار 
به این موضوع داشتند دوره های گذشته و دلیل اینکه چرا این متغیر حذف 
ش��د را به خاطر آوردند و به این نتیجه رس��یدند که این موضوع نمی تواند 

کمکی به بازار کند.
وی معتقد اس��ت بهتر بود به جای بازگشت EPSها شرکت های تحلیلگر 
با ارائه س��ناریوهای مختلف و انتش��ار آن در بازار به سرمایه گذاران کمک 
کنن��د، البته به نظر می رس��د در این خصوص چون ش��رکت های مش��اور 
س��رمایه گذاری به خوبی در این حوزه عم��ل نکردند با حذف پیش بینی ها 
ب��ازار دچار یک خا اطاعاتی ش��د. در این ش��رایط به نظر رس��ید اعام 
پیش بینی سود از سوی شرکت ها با وجود همه حواشی پیرامونش بتواند در 
تصمیم گیری اهالی بازار، به خصوص س��رمایه گذاران تازه واردی که امسال 

وارد بازار شدند و اصا به این فاکتور توجهی ندارند، اثرگذار باشد.
این کارش��ناس بازار سرمایه با اش��اره به اینکه بازگشت پیش بینی سود 
می توان��د یک فاکتور مهم برای غیرحرفه ای ها و تازه واردهایی باش��د که تا 
امروز هیچ توجهی به این موضوع نداشتند، گفت: بازگشت مجدد پیش بینی 
س��ود به صورت های مالی از باب افزایش اطاعات در بازار و آگاهی رس��انی 

اتفاق مثبتی است.
مدیرعامل کارگزاری امین س��هم به س��رمایه گذاران توصی��ه کرد: اگر با 
بازار س��رمایه و مفاهیم مالی آش��نایی کافی ندارند س��رمایه های خود را از 
طریق س��بدها و صندوق های س��رمایه گذاری وارد بازار سرمایه کنند و اگر 
عاقمند به حضور مس��تقیم در بازار هس��تند حتما اطاعات و دانش مالی 
خود را کامل کنند در غیر این صورت معامله کردن در بازار کاری بس��یار 

پرریسک و تصادفی است.

 نام نویسی 32 میلیون نفر
 در سامانه سجام

با توجه به آزادس��ازی معامات سهام عدالت و ورود بیش از ٥٧ میلیون 
نفر در بورس اوراق بهادار تهران، از س��ال گذشته سامانه ای راه اندازی شده 
به نام سامانه جامع اطاعات مشتریان، سجام که در این سامانه احراز هویت 
مش��تریان حقیقی و حقوقی در بورس انجام می ش��ود و همچنین اطاعات 
اش��خاص ش��امل کدملی، شماره شناس��نامه و مش��خصات شناسنامه ای، 
همچنین شماره تلفن همراه به نام فرد و شماره شبای حساب بانکی جهت 

واریز سود مجامع شرکت ها در آن اعام می شود. 
به گزارش فارس، براساس اطاعات به دست آمده از شرکت سپرده گذاری 
مرکزی و تس��ویه وجوه، سمات، ثبت نام در سامانه سجام در دی ماه امسال 
٧میلی��ون و ۶۰۰ ه��زار نف��ر بوده ک��ه در مجموع تاکن��ون ۳۲ میلیون و 
۲۰۰هزار نفر در س��امانه س��جام ثبت نام کرده ان��د. همچنین تعداد ٥ هزار 
و ۶٧۰ش��خص حقوقی یا شرکت حاضر در بورس در سامانه سجام ثبت نام 
کرده اند و نیز تعداد ١۲۴ نفر س��رمایه گذار خارجی هم تاکنون در س��امانه 

سجام ثبت نام کرده اند. 
با توجه به حضور گسترده مردم در بورس و سهام پراکنده مردم به ویژه 
س��هام خرد عدالت و س��هام اندک عرضه های اولیه و همچنین ش��رایط به 
وجود آمده از کرونا، لازم اس��ت سود واریز شده برای سهام در شرکت های 
بورس��ی از طریق س��امانه سجام و شماره ش��بای بانکی افراد واریز شود تا 
برای دریافت س��ود اندک به بانک ها مراجعه نکنند و در ش��رایط کرونایی 

دچار بیماری نشوند.

اخبار
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